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Glasilo
Zveze Svobodnih Sindikatov Slovenije

ciranju izgradnje TET 3 dokaz, da ljudje 
niso hoteli odločiti o tej veliki naložbi in 
so to raje prepustili vladi in državnemu 
zboru. Zelo dobra udeležba in glasovi ZA 
v Zasavju pa po našem mnenju kažejo, da 
Zasavci to občutijo kot skupen problem. 
Zavedajo se, da bi investicija omogočila 
začetek spreminjanja neugodnih gospo
darskih razmer in konec nazadovanja 
našega območja.

Glede na vse obljube, ki so jih pred 
referendumom dajali nasprotniki gra
ditve nadomestne elektrarne, pričaku
jemo, da bodo začeli čimprej udejanjati 
izrečeno.

Iztok Cilenšek, podpredsednik SDE in 
predsednik Sindikata RTH

podarstvo povedala, da naša država po
trebuje novo elektrarno in da bo zanjo 
torej treba poiskati alternativne možnosti 
graditve. Pričakujemo, da bodo te možno
sti čimprej proučili, da bi bilo o njih lah
ko pravočasno odločeno in da investici
ja ne bi preveč zamujala.

Rezultat referenduma je tak, kot je. 
Zaradi tega rezultata v SDE in Sindikatu 
RTH nismo vrgli puške v koruzo.

Za sodelovanje in pomoč se zahval
jujemo vsem sindikalnim kolegom, še 
posebej kolegom v Zvezi, na območjih in 
v sindikatih drugih dejavnosti. Upamo, da 
bomo tudi prihodnjič, ko bo šlo za nep
osredne interese zaposlenih, našli skup
ni jezik.

Sindikatom zaupa šestkrat več ljudi
Funkcionarji in strokovnjaki Svobodnih 

sindikatov so se to sredo seznanili z re
zultati raziskave Slovensko javno mnen
je 98. Izsledke sta predstavila Niko Toš, 
predstojnik Centra za raziskovanje javnega 
mnenja in množičnih komunikacij pri 
Fakulteti za družbene vede, in njegova 
sodelavka Brina Malnar.

Iz zajetnega svežnja podatkov smo za 
objavo izbrali tabelo, ki kaže zaupanje an
ketiranih v medije, sindikate in politične 
stranke. Čeprav so podatki dovolj zgovor
ni, poudarimo, daje zaupanje v sindikate 
v zadnjem letu porastlo za okroglih sto 
odstotkov. V primerjavi s političnimi stran
kami sindikatom zaupa šestkrat več an
ketirancev.

Vzrokov za to pozitivno spremembo od
nosa ljudi do sindikatov je verjetno več.
Enega od njih lahko iščemo v javni in mno
žični konfrontaciji sindikatov s predlagatelji 
Pokojninske in drugih reform. Izsledki 
Raziskave bi lahko bili tudi smerokaz, da 
Je treba na tej poti vztrajati, saj bomo v Slo- 
veniji le s čvrsto pozicijo sindikatov prišli 
do znosne pokojninske reforme. Sploh pa 
Je pred nami tudi reforma zdravstvenega 
zavarovanja, o kateri pišemo na drugem 
mestu.

ZAUPANJE ...delež navedb na odgovoru: v celoti + precej
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Državnemu zboru Republike Slovenije 
Vladi Republike Slovenije

O evropskih svetih delavcev 
sprejmimo poseben zakon

Vlada RS je na podlagi sklepa, ki ga je 
na 29. izredni seji ob obravnavi rednega 
poročila Komisije ES sprejel Državni zbor 
RS, sprejela operativni koledar ukrepov za 
odpravo zaostankov pri vključevanju RS v 
Evropsko unijo iz leta 1998 in dela v letu 
1999.

Operativni koledar ukrepov vsebuje pre
gled zakonov, pristojno ministrstvo, naziv 
zakona, fazo, v kateri je zakon, oz. rok 
predložitve v državni zbor, predvideni rok 
sprejema v državnem zboru ter prikaz nuj
nosti in načina sprejemanja posameznih 
zakonov.

V Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije 
smo z velikim presenečenjem ugotovili, da 
je Vlada RS v "Pregled zakonov, ki izhajajo 
iz kratkoročnih prioritet Partnerstva za pris
top ” pod zaporedno Številko 54 vključila 
tudi Zakon o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o sodelovanju delavcev pri uprav
ljanju, ki naj bi bil predložen v državni zbor 
v drugem tromesečju 1999, njegov sprejem 
pa je predviden v četrtem tromesečju iste
ga leta. Partnerstvo za pristop ne zahteva 
uveljavitve te direktive v nacionalni za
konodaji kot prednostno nalogo. To je tudi 
edini od 60 predvidenih zakonov v tem pre
gledu, pri katerem ni navedenega pris
tojnega ministrstva.

Direktiva EU 94/45 EC z dne 22. septem
bra 1994 o evropskih svetih delavcev ureja 
pristojnosti in naloge na področju obliko
vanja evropskih svetov delavcev oz. uvedbi 
postopka za obveščanje in posvetovanje z 
delojemalci v podjetjih ali skupinah podjetij, 
ki delujejo v dveh ali več državah EU in v 
ničemer ne posega v ureditev sodelovanja 
delavcev pri upravljanju v nacionalnih za
konodajah posameznih držav članic EU, zato 
je večina držav članic to vprašanje uredila 
s posebnim predpisom in ne s spreminjan
jem obstoječe nacionalne zakonodaje.

Zato v Zvezi svobodnih sindikatov Slov
enije zahtevamo, da se uveljavitev direktive 
o evropskem svetu delavcev (94/45 ES) tudi 
v Sloveniji uredi s posebnim zakonom.

Predstavniki Zveze svobodnih sindikatov 
Slovenije smo sodelovali na mnogih medn
arodnih strokovnih posvetovanjih o ure
sničevanju te direktive EU v praksi, na ka
terih so strokovnjaki iz EU in Evropske kon
federacije sindikatov glede njene uveljav
itve v nacionalnih zakonodajah predlagali 
sprejem posebnega zakona.

V

S tem v zvezi posebej poudarjamo, da so 
tudi predstavniki Evropske komisije na bi
lateralnem screeningu o socialni politiki in 
zaposlovanju, ki je potekal od 26. do 28. 
oktobra 1998, prav glede tega vprašanja dali 
konkretne pripombe in slovenski delegaciji 
priporočili, naj Slovenija pri uveljavitvi 
direktive o evropskem svetu delavcev, spre
jme poseben zakon, “ker gre v tem prime
ru za nadnacionalno urejanje pristojnosti 
in nalog ” (navedba v zapisniku). O tem so 
nas informirali predstavniki Evropske kon
federacije sindikatov, te pripombe pa so za
pisane tudi v zapisniku s tega screeninga, 
ki ga je podpisala vodja 13. delovne skupine 
Nataša Belopavlovič.

Tudi pretežni del slovenske stroke se nagi
ba k sprejemu posebnega zakona glede tega 
vprašanja, razen seveda tistega dela, ki javno 
nasprotuje delavski participaciji in ki pri 
uveljavljanju te direktive v nacionalno za
konodajo vidi predvsem možnost za sprejem 
tistih sprememb Zakona o sodelovanju de
lavcev pri upravljanju, ki pomenijo bistveno 
znižanje uzakonjenih pravic delojemalcev, 
kar pa nima nobene zveze s to direktivo.

Kljub navedenemu je Vlada RS v spreje
tem operativnem koledarju ukrepov za 
odpravo zaostankov pri vključevanju RS v 
Evropsko unijo predvidela sprejem Zakona 
o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
sodelovanju delavcev pri upravljanju (na 
izredni seji državnega zbora), kar je v direk
tnem nasprotju s konkretnimi pripombami 
in priporočili predstavnikov Evropske ko
misije, prav tako pa se ji ni zdelo smotrno, 
da bi se o tem posvetovala tudi s sindikati 
in drugimi socialnimi partnerji v Sloveniji.

Glede na to, da gre pri direktivi 94/45 EC 
za zadeve, ki so nadnacionalnega pomena, 
v Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije pred
lagamo, da se v primernem času pripravi 
poseben zakon, ki se po vzoru ureditve v 
Nemčiji lahko imenuje Zakon o evropskih 
svetih delavcev (Gesetz iiber Europdische 
Betriebsrate, Bundesgesetzblatt Jahrgang 
1996, TeillNr 53).

Predlagamo vam, da pri vaših nadaljnjih 
aktivnostih na področju prevzemanja 
pravnega reda EU v nacionalno zakonodajo 
obravnavate in upoštevate tudi te predloge 
in stališča Zveze svobodnih sindikatov Slo
venije, kakor tudi tiste, ki vam bomo jih 
posredovali v prihodnje.

Mag. Dušan Semolič, predsednik ZSSS

Sredi decembra 1998 je predsednik vlade dr. 
Janez Drnovšek obiskal Klinični center v Ljub
ljani. Sredstva javnega obveščanja so poročala, 
da je bila takrat premiero predstavljena tudi 
obetajoča se reforma na področju zdravstva. 
Iz novinarskega poročila pa je bilo mogoče 
razbrati, da o reformi niso govorili predstavniki 
vlade, ampak vodstvo Kliničnega centra. Gen
eralni direktor Primož Rode naj bi si kot enega 
od štirih stebrov prenove zdravstvenega varstva 
zamislil tudi povečanje obsega prostovoljne
ga zdravstvenega zavarovanja in drugih oblik 
finančne soudeležbe državljanov. Za tako raz
vojno usmeritev pa naj bi bilo vse slovensko 
zdravstvo. V drugi polovici decembra so se v 
javnosti začele vrstiti novice o skorajšnji re
formi zdravstvenega varstva. Prišel naj bi čas, 
ko naj bi bilo treba stvari znova spreminjati (po 
reformi iz leta 1992). Povsem jasno naj bi bilo, 
da bo v načrtovanih spremembah sistema 
zdravstvenega varstva okleščen sorazmerno 
širok obseg pravic iz zdravstvenega zavarovan
ja. Nekatere pravice naj bi bile iz obveznega 
prestavljene v prostovoljno zdravstveno zavar
ovanje, za katero se ve, da se napaja iz neto

varstva. Strategija Zavoda izhaja iz obstoječih 
predpisov in pravic.

Zato smo o pobudah povprašali državno sek
retarko v ministrstvu za zdravstvo dr. Dunjo 
Kosmač Piškur; njeno ime je povezano s pred
stavitvami usmeritev za spremembe v zdravst
vu. Seveda pa sindikate najbolj zanimajo po
bude za črtanje pravic iz obveznega zdravst
venega zavarovanja. Od tega je namreč odvisno, 
ali bo žep slovenskega delavca še lahko zag
otavljal zdravljenje vsem potrebnim.

Državni sekretarki smo 
Poslali tale vprašanja:
E Kdo zahteva novo reformo slovenskega 
zdravstvenega varstva?
2. Ali so bile pobude za reformo že formal
no vložene?
3- Kaj naj bi se reformiralo?
4. V kolikšni meri naj bi ta reforma zajela 
tudi obvezno in prostovoljno zdravstveno za
varovanje?
5. Kakšni sta stališči vlade in ministrstva za 
Zdravstvo do zahtev za novo reformo 
zdravstvenega varstva?

A. Splošno:
1. okrepiti javno politiko pri zagotavljanju 
pogojev za krepitev zdravja in skrbi ter odgo
vornosti za lastno zdravje;
2. dograditev kakovostnega zdravstveno-in- 
formacijskega sistema;
3. okrepiti menedžment v zdravstvu;
4. dvigniti kakovost dela v zdravstvu;
5. preorientirati finančna sredstva v osnovno 
zdravstveno dejavnost;
6. upoštevati želje uporabnikov, kakšno zdrav
stveno varstvo želijo.
B. Na področju zavarovanja in fuumciranja;
1. obdržali bomo enotno obvezno zdravstveno 
zavarovanje, ki ga izvaja Zavod za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije;
2. dosegli bomo ločitev med obveznim in pros
tovoljnim zdravstvenim zavarovanjem in spod
bujali konkurenčnost na trgu prostovoljnega 
zdravstvenega zavarovanja;
3. prizadevali si bomo, da se bo delež javnih 
izdatkov za zdravstveno varstvo obdržal v 
višini 7 % bruto domačega proizvoda;
4. več denarja za zdravstveno varstvo v zvezi 
Z delom pričakujemo od delodajalcev;
5. za finančne potrebe nad javnimi sredstvi

Veseli smo odgovora državne sekretarke, 
pa čeprav j e manj jasen, kot bi si želeli. Pred
stavnica ministrstva za zdravstvo nam je po
trdila, da na ministrstvu res razmišljajo o re
formi zdravstvenega varstva, ki pa bo v naj
večji meri usmerjena v urejanje zdravstva. 
Zdravstveno zavarovanje, kot temeljni ele
ment financiranja zdravstvenega varstva, je 
omenjeno večkrat. Predvsem gre za ločitev 
obveznega od prostovoljnega zavarovanja 
(ločitev vzajemne zavarovalne družbe za 
prostovoljno zdravstveno zavarovanje od 
nosilca obveznega zdravstvenega zavarovan
ja) in prepustitev prostovoljnega zdravstvene
ga zavarovanja konkurenci na trgu. Če 7 % 
bruto družbenega proizvoda javnih sredstev 
za zdravstveno varstvo ne bo zadostovalo, bo 
manjkajoči denar potrebno pridobiti izven 
sistema javnih financ. V zvezi s tem so omen
jeni delodajalci, ki da bodo morali prispevati 
več denarja za zdravstveno varstvo. Sicer pa 
se bo šele treba dogovoriti, kako pokrivati 
zdravstveno varstvo nad obsegom, ki ga kri
jejo javna sredstva.

0 reformfcdravstvenega zavarovanja 
Csi večvprašanj kot novih rešitev

plače. Po kakš- Dr. Dunja Kosmač Piškur nam je odgovor- za zdravstveno varstvo se bomo morali dogo- V takšno formulacijo je brez dvorm
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nem ključu naj bi 
se to dogajalo, pa 
naj bi še ne bilo 
jasno. Razmišlja 
da se o ponovni 
uvedbi partici
pacije k ceni 
zdravstvenih sto
ritev in zdravil, ki 

Piše Lučka Bohm je bila odpravlje
na po uvedbi 

prostovoljnega zdravstvenega zavarovanja v 
letu 1992. Razmišlja da se tudi o drugačni 
odmeri nadomestil plače v času bolniške odsot
nosti z dela. Zdravnike naj bi omejili pri pred
pisovanju zdravil. Zavarovanje naj bi v bodoče 
krilo le še ceno osnovnih zdravil, za bolj luk
suzna zdravila pa naj bi bilo treba doplačati. 
Bolniki v bolnišnicah naj bi v bodoče plačevali 
za prehrano (!). Marsikomu bi nujna operaci
ja postala nedosegljiva. Zdravje torej le še za 
bogate?

Dejstvo je, da v Državnem zboru Republike 
Slovenije doslej še nihče od pooblaščenih pred
lagateljev ni predlagal reformiranja Zakona o 
zdravstvenem varstvu in zdravstvenem zavar
ovanju. Kdo torej stoji za pobudami za novo 
reformo zdravstvenega varstva? Izjave gener
alnega direktorja Zavoda za zdravstveno za
varovanje Slovenije Franca Koširja kažejo, 
da izvajalec obveznega zdravstvenega zavar
ovanja ni pobudnik nove reforme zdravstvenega

Ha takole:
NAJPOMEMBNEJŠE UGOTOVITVE IN 
USMERITVE PRI SPREMEMBAH 
SISTEMA ZDRAVSTVENEGA VARSTVA 
V SLOVENIJI:
L Ugotovitev: v Sloveniji imamo zelo dobro 
zdravstveno Varstvo v primerjavi z državami 
v tranziciji, ki je povsem primerljivo z raz
vitimi evropskimi državami. Spremembe niso 
povezane direktno z vstopom v Evropsko unijo, 
vendar Evropska unija želi v svoji sredi so
cialno stabilne partnerje.
2. Zakaj spremembe: potrebne so zaradi do
seganja globalnih ciljev slovenske države na 
področju socialnega in ekonomskega razvoja.
3. Usmeritve pri spremembah:

voriti, kako jih bomo pokrivali.
C. Na področju pravic iz obveznega zdrav
stvenega zavarovanja bo potrebno doseči vi
soko stopnjo usklajenosti glede vsebine ob
sega pravic zdravstvenih storitev, nezdrav- 
stvenih storitev in izdelkov ter denarnih na
domestil in dajatev.
Zaključek: Če hočemo v Sloveniji obdržati 
enako oziroma še boljšo raven zdravstvene
ga varstva, potrebujemo nekaj več denarja in 
stabilno financiranje. Kako bomo to doseg
li, je stvar dogovora in političnih odločitev. 
Vse odločitve v zdravstvu so politične, ker za 
vse, kar znamo in zmoremo in kar potre
bujemo, ni dovolj denarja.

Dunja Kosmač

V takšno formulacijo je brez dvoma zlah
ka uvrstiti tudi razmišljanja o ponovni 
uvedbi participacije. V odgovoru državne 
sekretarke predvsem pogrešamo, da se min
istrstvu za zdravstvo ne zdi pomembno 
iskati dogovor s socialnimi partnerji o spre
membah, ki so tako usodne za socialno var
nost članov sindikatov in za pogoje poslo
vanja članov združenj delodajalcev. Dogo
vor, sprejet na ekonomsko-socialnem svetu, 
je konkretnejši od načelne opredelitve, da 
se bodo upoštevale želje uporabnikov o tem, 
kakšno zdravstveno varstvo si želijo.

Lučka Bčhm
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Tomaž Kšela Bo reorganizacija zdravstva, ki so jo prvič napovedali v 

Kliničnem centru v Ljubljani, spremenila tudi življenje pred 
*o največjo zdravstveno ustanovo?

Zdravstveno varstvo in zdravstveno 
zavarovanje

(Iz resolucije 3. kongresa ZSSS)
Reforma zdravstvenega zavarovanja je bila izpeljana v letu 1992, zato 

Zveza svobodnih sindikatov Slovenije zavrača vse pobude za novo re
formo. Pravice zavarovancev - članov sindikatov dejavnosti se ne sme
jo več krčiti ali celo odpraviti. Deleža cene, ki ga krije prostovoljno 
zdravstveno zavarovanje za doplačila do polne cene zdravil in zdravstvenih 
storitev, ni mogoče več širiti, saj premije tega zavarovanja v delavskih 
gospodinjstvih z nizkimi dohodki že ogrožajo dostopnost nekaterih 
zdravstvenih storitev. Zavarovanec - član sindikatov dejavnosti mora 
imeti v vsaki regiji enako dostopnost do zdravstvene storitve enake ka
kovosti.

Prostovoljno zdravstveno zavarovanje za doplačila do polne cene 
zdravstvenih storitev in zdravil ne sme biti dražje zaradi iskanja dobička 
nosilcev teh zavarovanj. Vzajemna zavarovalna družba lahko članom 
sindikatov dejavnosti zagotavlja varno in kakovostno zavarovanje. Zveza 
svobodnih sindikatov Slovenije bo tudi v bodoče članom sindikatov 
dejavnosti zagotavljala možnost varnega, kakovostnega in cenovno spre
jemljivega prostovoljnega zavarovanja za doplačila.
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V Slovenskih železarnah je zdaj 
zadnji čas za pravo sanacijo
Ta ponedeljek je bila na prvem programu TVS 
oddaja Dosje, v kateri so udeleženci obravnavali 
sanacijo Slovenskih železarn. Alberta Vodovnika, 
ki je tudi sodeloval, smo povprašali, kako ocenjuje 
dosedanjo sanacijo in kakšne možnosti vidi za 
njen uspeh. Iz Vodovnikovih besed izhaja zlasti to, 
da je zaradi slabih izkušenj treba naredili večji 
zasuk. Spremembe bodo potrebne tako pri 
določanju ciljev, kot pri organizaciji Slovenskih 
železarn.

m
Na prošnjo, naj komentira rezultate 

sanacije SZ, je Vodovnik odgovoril:
»Poslovni rezultati Slovenskih že

lezarn so izredno kritični. Za sanaci
jo, kot jo je določil parlament, zače
la pa seje že veliko prej, je šlo veliko 
denarja, ki pa ni pristal v železarnah, 
ampak v bankah in drugje. Železar
ne so prejele le toliko denarja, da so 
odplačevale dolgove, denarja za raz
voj niso prejele nikoli. Vsaj nekatere 
železarske družbe so sedaj sposobne 
začeti razvojni ciklus. Če jim država 
tega ne bo omogočila, bodo politiki 
in strokovnjaki lahko spet trdili, da se 
železarstvo pri nas ne splača.

Izredno kritično moram oceniti do
sedanje vodenje sanacije. Nekateri še
fi so delovali bolj za stagnacijo kot 
za sanacijo. V železarnah smo izgu
bili več kot 10.000 delovnih mest, ki 
jih država ni nikjer nadomestila. Na 
šefovska mesta so prihajali ljudje brez 
razpisov in tudi referenc niso imeli. 
Ko so odhajali, pa za slabe rezultate 
nisi bili odgovorni, celo visoke od
pravnine so jim dajali. Prav ti ljudje 
so odgovorni, da so v stečaj odšle pre
delovalne družbe (Fiprom, Veriga, 
Plamen, V1P, Jeklolivama), nekate
ri stečaji so bili povsem nepotrebni.

Zaradi vsega tega je po mojem 
mnenju treba na posameznih lokaci
jah postaviti ljudi, ki bodo koordini
rali sanacijo družb, ki so med seboj 
povezane na več načinov.

Kritičen pogled na preteklost je po
treben zlasti zaradi prihodnosti. Pre
pričan sem, da morajo v vladi, zbor
nici in pri drugih dejavnikih upošte
vati naše ocene. Če jih ne bodo upo
števali, bom prepričan, da jim ne gre 
za sanacijo železarn, ampak le za ča
kanje, čudeži pa se ne dogajajo.

Z Evropsko unijo se bomo morali 
kmalu spopasti, čeprav sedaj z njo le 
simpatiziramo. S kolegi iz IG Metali 
Nemčije in avstrijskimi kovinarji se 
pogovarjamo o podpisu posebnega 
protokola, kakšen naj bi bil položaj za
poslenih v državah, ki želijo vstopiti 
v EU. Prepričani smo, da morajo tu
di zaposleni v EU vstopiti s primer
no ceno delovne sile, tudi v jeklarstvu 
mora biti ta cena točno ugotovljena.

Sprašujete me, ali naj bo cena de
lovne sile takoj višja. Menim, da to 
ni nujno, prepričan pa sem, da pla
če morajo biti večje. To pomeni, da 
mora za polnjenje proračuna država 
poiskati druge vire, plače so že pre

obremenjene. Prepričan sem tudi, da 
naša država ne sme zmanjšati ravni 
socialnih pravic, saj smo jih že pri pre
hodu iz prejšnje v sedanjo ureditev 
preveč izgubili. Zaradi tega imamo 
pri nas veliko preveč upokojencev, 
nezaposlenih, tudi plače so po našem 
mnenju prenizke.

Če se povrnem k železarnam, mo
ram izraziti prepričanje, da je sedaj 
čas za investicije. Če tega ne bomo 
naredili, mladi ne bodo dobili dela. 
Če ne bodo imeli dela, pa ne bodo 
mogli zaslužiti za preživetje. Vlož
ki v železarne bi lahko že zelo kma-

Ji,
Albert Vodovnik, predse
dnik SKEI: Cena delovne si
le je mogoče prava, le pla
če so prenizke.
lu omogočili poslovanje metalurških 
družb s profitom, ne le brez izgube. 

Nadzorni svet Slovenskih železarn

mora skupaj z upravo, ki je zelo ne
popolna (Borut Meh je odšel v Pe
trol takoj po tem, ko se je v SŽ do
kazal), ugotoviti, kako so železarne 
kadrovsko usposobljene. Posebej 
skrbno je treba oceniti sposobnosti 
vodilnih menedžerjev in vrhunskih 
strokovnjakov. Brez te ocene politi
ki nikoli ne bodo doživeli, da vod
stvo SŽ ne bi poslušalo njihovih na
vodil. Potrebna je tudi ocena ustre
znosti sedanje organiziranosti. Izkuš
nje kažejo, da vodenje sanacije iz 
Ljubljane ne more biti uspešno. Fi
nance je treba torej spustiti na loka
cije.

Kar zadeva rezultate dela SKEI 
moram povedati, da kolegi ne sme
jo več nasedati dnevni politiki. Na silo 
rojen sindikalni pluralizem je namreč 
naredil veliko škode. Ker enotnosti 
nismo mogli doseči, je vodstvo SŽ 
lahko delalo, kar je hotelo. Kljub 
vsem dogovorom in obljubam SKEI 
ni prejemal potrebnih informacij, tudi 
sklepov nazornega sveta nam pogo
sto niso poslali. Nemogoče je, daje 
predstavnik delavcev v nadzornem 
svetu zavezan k molčečnosti. Zara
di vsega tega sno informacije preje
mali po neuradnih kanalih, več kot 
od vodstva SŽ smo izvedeli od ko
legov iz tujine.«

Franček Kavčič

Lendavski Eleklromaterial 
bo odpustil presežne delavce

V Elektromaterialu Lendava, kjer 
je zaposlenih 325 delavk in delavcev, 
bi morali po programu razreševanja 
trajno presežnih delavcev odpustiti 28 
delavk in enega delavca. Zato sta sin
dikat SKEI in Neodvisnost v podjet
ju sredi minulega tedna pripravila se
stanek z vodstvom podjetja, na kate
rega so povabili tudi vse prizadete. Na 
sestanku so sodelovali tudi predsednik 
SKEI Albert Vodovnik, sekretarka Li
dija Jerkič in sekretar območnega od
bora SKEI v Pomurju Pavle Vrhov
nik. Skupaj so ugotovili, daje vodstvo 
podjetja program razreševanja trajno 
presežnih delavcev pripravilo skladno 
z veljavno zakonodajo, po kateri sin
dikat ne more preprečiti odpuščanja 
trajno presežnih delavcev. Kljub te
mu pa so udeleženci apelirali na vod
stvo podjetja, naj si skupaj s sindika
tom prizadeva za ohranitev čim več
jega števila delovnih mest. Še pose
bej pretresljive so bile razprave pri
zadetih delavk. Večina med njimi je 
v Elektromaterialu zaposlenih že od 
20 do 28 let in ne morejo ostati brez 
sredstev za preživljanje družin, saj 
imajo šolajoče se otroke.

Dan po omenjenem sestanku so se 
v Elektromaterialu ponovno sestali 
vodstvo podjetja, svet delavcev in vod
stvi SKEI in Neodvisnosti. Na sestan
ku je direktor podjetja Štefan Šoš, ki 
mu za usodo delavk očitno ni vseeno, 
zagotovil, da si bo vodstvo podjetja

na vse načine prizadevalo najti nova 
naročila in tako zmanjšati število pre
sežnih delavcev. Poleg tega pa bodo 
v Elektromaterialu število presežnih 
delavcev zmanjšali tudi, če sc bo med 
letom število zaposlenih morebiti 
zmanjšalo zaradi kakšnih drugih raz
logov (redne upokojitve, invalidske 
upokojitve, odselitev itd.). Računajo, 
da bi na ta način spisek trajno presež
nih delavcev lahko zmanjšali za 8 do 
10. Vendar pa vodstvo v celoti ne more 
odstopiti od razreševanja problema 
presežnih delavcev, saj so v celotnem 
prihodku Elektromatarila stroški de
la kar 47-odstotni.

“Pokazalo se je, da tudi vodstvu 
podjetja ni vseeno, kako bo s priza
detimi delavci. Upam, da se bodo vo
dilni po svojih najboljših močeh tru
dili, da bi bilo trajno presežnih delav
cev čim manj,” pravi predsednica 
SKEI v Elektromaterialu Vera Tkalec. 
“Menim, da smo z omenjenimi sestan
ki vendarle vsaj delno dosegli tisto, 
kar smo želeli. Sindikati sicer ne mo
remo vplivati, da podjetje ne bi odpu
ščalo trajno presežnih delavcev. Jasno 
in glasno pa smo povedali, da nam to 
ni všeč, ter na vodstvo podjetja ape
lirali, naj poskuša najti druge rešitve.”

Po besedah Vere Tkalec podjetje 
Elektromaterial posluje uspešno. “V 
lanskem letu smo prejemali delavci 
plače po kolektivni pogodbi. Dobili 
smo tudi regres za letni dopust, in si

cer v dveh delih. Pred božičnimi in no
voletnimi prazniki smo dobili tudi 
10.000 tolarjev nagrade. Prav tako pa 
nam je vodstvo podjetja lani izplača
lo razliko za manj izplačane plače iz 
preteklosti, saj smo se uspeli izven
sodno poravnati,” pravi Tkalčeva. 
“Sindikati z vodstvom podjetja dobro 
in korektno sodelujemo, seveda pa tudi 
odkrito povemo, kaj nam ni všeč. Od
puščanje trajno presežnih delavcev je 
zagotovo ena od takšnih stvari.”

“Kljub temu, da imamo plače po 
kolektivni pogodbi, pa so prenizke 
in delavci z njimi nismo zadovoljni,” 
pravi Tkalčeva. “Prepričani smo, da 
bi bilo treba dopolniti panožno ko
lektivno pogodbo in dvigniti izho
diščno plačo.”

Delavci, bivši zaposleni in upoko
jenci pa so hkrati tudi 53-odstotni last
niki Elektromateriala. “Delavci smo de
jansko v dvojni vlogi, saj si prizade
vamo tudi za to, da bi podjetje poslo
valo z dobičkom in delilo dividende.”

Trajno presežni delavci v Elektro
materialu bodo dobili sklepe na začet
ku februarja, nato pa bodo imeli pol 
meseca časa za morebitno pritožbo. 
Dokončne sklepe bodo veijetno do
bili konec februarja, nato pa jim bo 
začel teči šestmesečni odpovedni rok, 
ki se bo iztekel do konca avgusta. Do 
takrat pa lahko vodstvo podjetja, ta
ko vsaj upajo v sindikatu, morebiti naj
de tudi kakšno drugo rešitev. T. K-



št. 2 / 14. januar 1999

Bo Pirnat rešil Elmo
Okrožno sodišče v Ljubljani je 

24. novembra začelo postopek pri
silne poravnave nad dolžnikom El- 
mo Tovarno gospodinjskih apara
tov iz Črnuč. Delavci - od nekda
njih skoraj tisoč jih je ostalo še 97 
~ so se zaradi tega znašli v novih 
težavah. Pomoč so iskali pri sekre
tarju območne organizacije SKEI 
za Ljubljano Valterju Zavcu. Tam 
so tudi povedali, da so plače vse
skozi prejemali z zamudo. Plače za 
november pa so prejeli zmanjšane 
za dodatek za delovno dobo, tudi 
nadomestila za prevoz na delo in 
za prehrano med delom niso pre
jeli. Zaradi vsega tega so v hudi sti
ski, obremenjeni so tudi z negoto
vostjo, saj ne vedo, ali bodo lahko 
ohranili delovna mesta. Menili so 
todi, da organizacija dela v Elmi ni 
dobra, saj pogosto nimajo dela in 
so zato na čakanju. Za svojega di
rektorja so dejali, daje nesposoben 
in da upajo le v človeka, kijev zad
njem času postal naj večji lastnik El
me d. d. Gre za Pavla Pirnata, last
nika podjetja Kovinopasarstvo iz 
Ljubljane, Zvonarska 4.

Ko smo Pirnata poklicali, je naj
prej dejal, da bi o prihodnosti El
me in v njej zaposlenih delavcev 
lahko več povedal šele po vložitvi 
Predloga prisilne poravnave. O tem 
naj bi sodišče odločalo čez dober 
mesec dni. Predlog izvedbe prisilne 
Poravnave zato sedaj še ni priprav

ljen. Kasneje seje premislil in pri
stal na pogovor.

Povedal je, daje 39-odstotni last
nik Elme, večji lastniki so še ka
pitalski in odškodninski sklad ter 
zaposleni. Premoženje Elme naj bi 
bilo ocenjeno na 35 milijonov 
mark. Nekaj premoženja je že pro
danega, za kakšno ceno, Pirnat ni 
želel dajati izjav. Nadaljnja prodaja 
premoženja, če naj bi Elma obsta
la, po Pirnatovem mnenju ni smi
selna. Zadolženost Elme naj bi 
7. novembra lani, ko je začel oprav
ljati vlogo naj večjega lastnika, zna
šala 600 milijonov tolarjev. Za ne
moteno proizvodnjo bi Elma potre
bovala 300.000 do 500.000 mark.

S tem denarjem bi lahko kupova
la material. Če bi drugi lastniki dali 
v Elmo toliko kot on (Pirnat), bi 
proizvodnja ne bila motena.

Kar zadeva plače, je pojasnil, da 
so bile za november manjše le za
radi tega, ker so bile izplačane kot 
zajamčene. Plače za december bo
do spet normalne, zaposleni naj bi 
jih prejeli do konca januarja.

Če bo program prisilne poravna
ve to omogočil, bi Pirnat najraje ob
držal skoraj vse zaposlene, zanes
ljivo pa vsaj 80 odstotkov. Velika 
večina delavcev in delavk je namreč 
dobrih. Bolniških pa je odločno pre
več, saj je odsotnost zaradi tega raz
loga tudi več kot 20-odstotna. Na 
naše vprašanje, ali ni tolikšna bol
niška odsotnost tudi reakcija delav
cev na prenizke plače, je Pirnat od
govoril, da naj bi delavci, če s pla
čami niso zadovoljni, odšli delat

Pred Elmo še vedno vihra zastava

drugam. Da so prejemki tako niz
ki, mu je žal. Naš sogovornik tudi 
meni, da so razlike v prejemkih lju
di pri nas veliko prevelike, za kar 
naj bi bila kriva zlasti država.

Ce bo sodišče potrdilo program 
prisilne poravnave, bo Pirnat zago
tovil denar za obratovanje Elme - 
če ne bo šlo drugače, ga bo tudi zvo- 
hljal.

Kar zadeva direktorja Elme, je 
naš sogovornik prepričan, daje mož 
na mestu. Opravlja zlasti delo z ban
kami in sodiščem, brez njega bi bil 
največji lastnik, kije tehnični stro
kovnjak, skoraj nemočen.

Pavel Pirnat nam je ob koncu po
govora dejal, daje njegov glavni cilj 
rešiti Elmo. Za razvoj pa bodo po
trebni tudi drugi ukrepi, zlasti po
vezava z več partnerji.

Delavci so na pogovoru z Valter
jem Zavcem govorili tudi o večletni 
agoniji Elme. Ker plač niso preje
mali pravočasno, so delo večkrat 
spontano ustavili. Pravijo, da seje 
po ustavitvi dela denar vedno kmalu 
našel. Tako razmišljajo tudi sedaj, 
čeprav jim vsaj zaenkrat vliva upa
nje le največji lastnik. Tudi Pavel 
Pirnat nam je dejal, da upa, da se 
ni spustil v zadevo, iz katere ni iz
hoda.

Zdi se, daje medsebojno zaupa
nje treba ustvariti. Jasno je, od koga 
sta zaupanje in na njem temelječ so
cialni mir najbolj odvisna. Delav
ci, ki prejemajo tudi manj kot 
40.000 tolaijev plače in morajo tudi 
to miloščino izsiliti, res nimajo pra
ve izbire.

Franček Kavčič

Prodaja Tama se politizira
Upniški odbor delniške družbe Tam in šest

najstih odvisnih družb v stečaju, ki ga vodi 
Drago Gajzer, je prejšnji teden z večino gla- 
sov podprl predlog stečajnega upravitelja Mir
ka Žagarja o prodaji celotnega premoženja Ta
ma v stečaju. Po tem predlogu bo celotno pre
moženje Tama v stečaju prodano podjetju MTI 
Evropa za 10,5 milijarde tolarjev, o čemer smo 
v Novi Delavski enotnosti že poročali.

Podjetje MT1 Evropa, registrirano je v Ma
riboru, je v 100-odstotni lasti podjetja M. Tam 
International iz Kalifornije v Združenih dr
žavah Amerike. Večinski lastnik tega podjet
ja pa je ameriški poslovnež indijskega rodu 
John Eapen.

Na seji upniškega odbora je bil tudi pred
sednik stečajnega senata okrožnega sodišča 
v Mari bom Karel Ferenčak, kije napovedal, 
da bo stečajni senat o predlogu stečajnega upra
vitelja sprejel odločitev do konca tega tedna.

Samo dan po seji upniškega odbora pa je 
vlada javnosti sporočila, da bo stečajnemu se
natu predlagala, naj ameriški kupec pristane 
Še na nekaj dodatnih pogojev. S kupoprodaj
no pogodbo naj bi se podjetje MTI Evropa za
vezalo, da bo ohranjalo dejavnost, ki že se
daj poteka v podjetjih MPP, ki so v lasti Slo
venske razvojne dmžbe in so proizvodne pro

store in stroje najeli pri Tamu v stečaju. Prav 
tako naj bi se kupec zavezal, da bo ohranil 1600 
do 1700 delovnih mest ter skrbel za investi
cijska vlaganja. Podrobnejši pregled dodat
nih pogojev, kijih predlaga vlada, naj bi pri
pravilo ministrstvo za gospodarske dejavno
sti. Dejstvo pa je, da bo o dodatnih pogojih 
odločal stečajni senat, saj vlada nastopa zgolj 
kot upnik. Z vladnim predlogom pa se men
da ni strinjal podpredsednik Marjan Podob
nik, ki je predlagal, da bi se v nakup Tama 
vključila država.

Ugibanj o tem, zakaj je vlada dodatne pred
loge predstavila dan po seji upniškega odbo
ra, kjer je imel predstavnik vlade možnost svoje 
predloge predstaviti tudi neposredno stečajnemu 
pravitelju, dmgitn upnikom in predsedniku ste
čajnega senata, je zelo veliko. Nastal je namreč 
grenak priokus, da vlada ne spoštuje procedure, 
ki je predpisana z zakonom o stečaju.

Sicer pa Tam dolguje upnikom 36 milijard 
tolarjev, od tega 18 milijard tolarjev državi, 
4,7 milijarde tolarjev delavcem in 3,2 mili
jarde tolaijev bankam. Če bo stečajni senat pre
moženje Tama prodal za 10,5 milijarde tolar
jev, bo stečajni upravitelj iz kupnine najprej 
poravnal stroške stečaja, nato pa še obveznosti 
do delavcev in do bank. Država bi v tem prime

ru dobila le okoli 2,6 milijarde tolarjev, nje
ne z obrestmi pa znašajo že 21 milijard.

Dan po vladi seje oglasila tudi Neodvisna 
lista za Maribor. Njen predsednik dr. Aloj Križ
man je podprl prizadevanja podjetja MTI Evro
pa za nakup celotnega premoženja Tama v ste
čaju, saj gre po njegovih besedah za edinega 
resnega kupca. Hkrati pa je po Križmanovih 
besedah sramota, kako seje v postopku sana
cije in v stečajnem postopku do problematike 
Tama obnašala vlada, v kateri vidi Križman naj
večjega krivca za propad podjetja in izgubo 
7000 delovnih mest. Sedaj bo moral tujec obu
diti proizvodnjo in odpreti nova delovna me
sta ter storiti to, kar bi morala že prej storiti slo
venska vlada. Država, kije bila do stečaja last
nica Tama, je imela do njega mačehovski odnos, 
zato je za podjetje po Križmanovih besedah edi
na rešitev, da dobi novega lastnika. Mestna ob
čina Maribor pa si je s pismom o nameri, ki ga 
je še za časa Križmanovega županovanja pod
pisala s podjetjem MTI Evropa, menda že za
gotovila prednost pri odkupu morebitnih od
večnih zemljišč in pri revitalizaciji celotnega 
kompleksa nekdanjega Tama.

Tako kot je pri nas že v navadi, se je tudi 
prodaja Tama očitno že začela politizirati. So
dišče pa čaka nehvaležna naloga, saj mora v 
takšnem spolitiziranem ozračju samostojno, 
neodvisno in nepristransko odločiti, ali bo pre
moženje Tama prodalo podjetju MTI Evro
pa ali ne. Odločitev stečajnega senata bo znana 
še ta teden. T. K.



Danica Merlin: Že za prvi 
svet delavcev smo predla
gali, naj bi izbirali kandidate 
med delavci z vsaj srednje
šolsko izobrazbo. Predlog je 
propadel, češ da imajo vsi 
zaposleni pravico kandidi
rati. Pred naslednjimi volit
vami bom skušala prepriča
ti delavke in delavce, da je 
uveljavitev tega kriterija 
njim v prid in ne kratenje nji
hovih pravic.

Podjetje je bilo olastninjeno 
leta 1995. Ali imate od tedaj 
tudi soupravljanje?
Svet delavcev imamo od maja 

1995. Organiziranje bil na pobudo 
sindikata tekstilnih delavcev pri 
ZSSS, kije edini sindikat v podjet
ju in je kar 86 odstotkov zaposlenih 
njegovih članov. Sindikat je predla
gal 90 odstotkov kandidatov za svet 
delavcev, preostali pa so sami zbi
rali podpise za kandidaturo. Svet de
lavcev je 13-članski, vsi smo nepro- 
fesionalci, čeprav imamo v predlo
gu participacijskega dogovora od
prto možnost, da postavimo profe
sionalca. Dela seje nabralo toliko, 
da ga ljubiteljsko res ni mogoče več 
opravljati.

V nekaterih podjetjih 
predsedniki sveta delavcev 
pravijo, da lahko poleg 
rednega dela brez težav 
opravijo tudi delo v svetu 
delavcev (ti so sicer v 
manjšini). V drugih pa menijo 
kot vi. Zato me zanima, česa 
vsega se je toliko nabralo.
V začetku mandata se je zgodilo 

nekaj nerodnosti pri obveščanju. Na 
primer: leta 1996 je uprava uvedla 
varčevalne ukrepe, ne da bi se prej 
posvetovala s svetom delavcev. Ne 
trdim, da uprava ni hotela obvestiti 
sveta delavcev, do tega je prišlo bolj 
iz nevednosti. Zato smo se dogovo
rili, da je bolje svet delavcev obve
ščati več, kolje potrebno po določi
lih zakona, kot pa izpustiti področ
ja, kjer bi moral svet delavcev sode
lovati na zakonsko določen način. Si
cer pa svet delavcev in uprava dobro 
sodelujeta. Začetne težave so bile 
predvsem posledica neznanja obeh 
strani.

Sem pa tudi članica nadzornega 
sveta podjetja, kar še povečuje ob
seg mojega dela v soupravi. Zato bi
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bilo dobro, če bi v naslednjem man
datu izborili profesionalno opravlja
nje funkcije predsednika sveta delav
cev.

Precej energije pa pobere tudi pre
pričevanje članov sveta delavcev, da 
ne morejo delovati na način delav
skega sveta, kot mnogi med njimi še 
vedno hočejo, ker ne uvidijo razlik 
med sodelovanjem pri upravljanju in 
soupravljanjem.

Kako vpliva na delo sveta 
delavcev članstvo večine 
njegovih članov v sindikatu? Vi 
ste tudi članica izvršnega 
odbora sindikata. Kot 
sindikalisti ste zainteresirani, 
da se da zaposlenim čim več 
čim prej, svet delavcev pa

drugi strani, mu je to kvečjemu v po
moč. Ima več podatkov in stvari lahko 
izpelje po drugi poti, če po prvi ne 
gre. In ve, do kod je pametno iti na 
en in na drug način.

Omenili ste, da člani sveta 
delavcev ne poznajo dobro 
vloge sveta delavcev. 
Domnevam, da se pri vas delo 
sindikata in sveta delavcev 
prepletata in na neki način 
podvajata.
Ko smo začenjali, smo res precej 

podvajali delo. Lani pa smo začeli 
drugače: na sindikatu nismo več
obravnavali gospodarskih tem, pač 
pa izključno sindikalne. Sindikat se 
je usmeril v poskuse iztržiti od uprave 
za delavce čim več. Zdaj imamo tu-

stike in dobivamo vse pomembne po
datke.

Ali ste se člani sveta delavcev 
izobraževali?
Smo, vendar premalo in ne vsi. Te

žava je v tem, da ljudje preprosto ne 
čutijo potrebe po tem. Se pa seveda 
vsi skupaj soupravljanja še privaja
mo. Mislim, da smo v svetu delav
cev premalo izobraženi in to je ne
mara njegova največja težava. Sin
dikat je poskusil uveljaviti načelo, naj 
bi za svet delavcev kandidirali zapo
sleni z najmanj srednješolsko izobra
zbo. Predlog ni dobil podpore, češ da 
ima vsak zaposleni pravico kandidira
ti. Pred letošnjimi volitvami v nasled
nji svet delavcev pa bi zaposlene rada 
prepričala, da upoštevanje izobrazbe

Izobražen svet delavcev - nuja
Danica Merlin, predsednica sveta delavcev v Tosami, o 
razumevanju in nerazumevanju vloge soupravljanja
Domžalska Tosama d. d. je lastninjenje končala že 
leta 1995 in takrat tudi izvolila svet delavcev. V 
podjetju je nekaj več kot 700 zaposlenih, ki imajo v 
lasti približno deset odstotkov kapitala. 
Predsednica sveta delavcev Danica Merlin nam je 
povedala, da Tosama kar uspešno premaguje 
težave, ki jih je imela v minulih letih, čeprav položaj 
seveda še zdaleč ni stabiliziran. V zadnjih letih je 
bilo podjetje enkrat samkrat v izgubi, leta 1993, 
potem ko so leto prej porabili veliko denarja za 
odpravnine, dokupe delovne dobe 150 delavkam in 
delavcem, za katere v zaostrenih tržnih razmerah ni 
bilo več dela. Uidi krizo leta 1996, ko je bilo treba 
uvesti varčevalne ukrepe in zmanjšati število zapo
slenih še za 80 delavcev, je podjetje uspelo prema
gati. V zadnjem času pa se odpirajo novi trgi in po
javljajo se že potrebe po novih zaposlitvah. Souprav
ljanje v takih razmerah teče sorazmerno gladko.

mora gledati na dolgoročnejše 
interese, na obstoj podjetja in 
delovnih mest. Kako ta 
nasprotja interesov združujete 
v eni osebi?
Meni osebno dejstvo, da sem čla

nica obojega, pomaga. Treba pa je 
imeti jasno stališče glede sindikalne
ga in soupravnega področja dela. Me
ni članstvo v obeh organizacijah ko
risti tudi zato, ker lahko dobro spo
znam utrip kolektiva. Če greš med lju
di, dobiš drugačno sliko in lahko od
prto vprašanje obravnavaš z druge
ga zornega kota. Če greš med ljudi, 
lahko med njimi tudi malo lobiraš, 
ne sicer z metodami sindikata, pač 
pa s podatki. Vendar mora biti čla
nom sveta delavcev pri tem jasna raz
mejitev pristojnosti in načina dela 
med svetom delavcev in sindikatom. 
Če si na obeh straneh, moraš to še po
sebej upoštevati.

Torej ne škodi, če je član 
sindikata ali celo vodstva 
sindikata hkrati član sveta 
delavcev ali celo njegov 
predsednik ali pa član še 
kakega drugega organa, 
denimo nadzornega sveta?
Ne. Če je takemu človeku jasna 

usmeritev, kaj mora iztržiti na eni in

di mnogo manj skupnih sej sveta de
lavcev in sindikata.

Participacijskega dogovora še 
nimate. Zakaj ne? V kratkem 
vam bo potekel mandat.
Vsa krivda za to je pri svetu de

lavcev. Svet delavcev ima komisi
jo za pripravo participacijskega do
govora in osnutek tudi narejen. To
da dlje od tod nismo prišli, najver
jetneje zato, ker kakih večjih proble
mov zaposleni nimamo. Zaenkrat z 
upravo nimamo nikakršnih težav, ni
koli ni odklonila naših predlogov 
glede dela sveta delavcev, bodisi da 
bi menila, da so stroški previsoki, 
ali da se za to trati preveč časa itd., 
če so bili predlogi v skladu z zako
nom o soupravljanju.

Ali želite s participacijskim 
dogovorom doseči kaj več, kot 
predpisuje zakon?
Radi bi povečali sejnine, zdaj ima

mo po tri tisoč tolarjev sejnine na čla
na in štiri tisoč za predsednika sve
ta, in radi bi postavili profesionalca. 
Zanima nas tudi delavski direktor. V 
statutu je mesto zanj določeno, ven
dar ga še nismo postavili, ker njegove 
naloge še niso jasno opredeljene. Po
leg tega imamo z upravo zelo dobre

ne pomeni izločanja ljudi in kratenja 
njihovih pravic, pač pa je njim v prid.

Skratka, uprava voljno 
sodeluje s svetom delavcev, 
upošteva zahteve in potrebe 
zaposlenih.
Resje tako. Imamo tudi dobro ure

jeno obveščanje zaposlenih. Ponovno 
smo uvedli oddelčne sestanke. Izda
jamo tedenske novice, v katerih vodja 
vsakega sektorja na kratko opiše, kaj 
se dogaja. Mesečno dobivamo podat
ke uprave in vsak drugi petek v me
secu sva predsednici sveta delavcev 
in sindikata dogovorjeni za sestanek 
z direktorjem.

Z upravo smo se dogovorili, da nam 
podjetje plača polovico kolektivnega 
nezgodnega zavarovanja za 24 ur 
dnevno. Podjetje nam plača tudi 40 
odstotkov dodatnega zdravstvenega 
zavarovanja. Dali smo predlog za pre
ventivno okrevanje za določeno sta
rostno skupino delavk v zdravilišču, 
kar sodi v program zniževanja bolni
škega staleža, kije pri nas zelo visok, 
15-odstoten. Preventivno okrevanje 
smo nekoč že imeli, vendar je delav
ke, ki so to lahko izkoristile, določil 
zdravnik. To pa smo zdaj izločili in 
dejali, daje zdravstveno varstvo eno, 
mi pa bomo skrbeli, da bodo zaposleni 
čim manjkrat potrebovali zdravnika.

Vse to je dosegel svet 
delavcev?
Za zunanjega strokovnjaka pri pro

gramu zniževanja bolniških se je 
odločila uprava, vendar je svet delav
cev na problem visokega bolniške
ga staleža večkrat opozarjal. Delovne 
razmere v nekaterih oddelkih so ubi
jajoče, poleg tega imamo fleksibil
no zaposlovanje, ljudi po potrebi pre
meščajo iz oddelka v oddelek. Zapo
sleni kajpak s tem niso zadovoljni. 
Svet delavcev je opozoril tudi na dru
ge probleme, ki so se izkazali kot kri
za vodenja srednjega menedžmenta, 
ki ni pripravljen delati z ljudmi. Te
mu se zdaj posveča več pozornosti, 
vodje se izobražujejo. c J
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pogovor s predsednico Sindikata kmetijstva in živilske 
industrije Slovenije v Vinagu Cilko Popovič
“Sindikat v našem podjetju si 
Prizadeva vse probleme rešiti v 
sodelovanju z vodstvom podjetja, 
s katerim imamo korektne 
odnose. To nam je doslej 
Uspevalo, saj imamo na sodišču 
on sam delovni spor, pa še tega 
smo podedovali. Vse druge 
Probleme in spore rešimo s 
Pogajanji med upravo, svetom 
delavcev in sindikatom,” pravi 
Predsednica Sindikata kmetijstva 
■n živilske industrije v Vinagu 
Cilka Popovič.

poravnamo iz naše članarine. Našim članom 
omogočamo tudi cenejše nakupe v Mercatoiju, 
Modni hiši, Jeklotehni Merkurju in v neka
terih mesarijah, kjer lahko kupijo meso na tri 
obroke. Sindikat skrbi tudi za rekreacijo in raz
vedrilo delavcev. V najemu imamo igrišče za 
tenis, poleg tega pa vsako leto organiziramo 
izlet, ki ga združimo s strokovno ekskurzijo. 
Pri izvedbi teh akcij sindikatu s sredstvi pri
skoči na pomoč tudi uprava,” pravi Cilka Po
povič.

Včasih so imeli zaposleni v Vinagu tudi last
ne počitniške zmogljivosti, ki pa sojih po vojni 
za Slovenijo odprodali, saj so bile v čedalje

tar območnega odbora našega sindikata Du
šan Detiček. Sindikat v Vinagu korektno so
deluje tudi z upravo. Še so pošteni menedžeiji 
in eden takšnih je tudi naš direktor Borut Kru- 
der,” pojasnjuje Cilka Popovič.

Kletarji ne morejo delati 
do 65. leta

V Vinagu se sindikat ta čas ne srečuje s kak
šnimi večjimi problemi. Zato pa delavce raz
burjajo nekatera širša vprašanja, ki zadevajo 
vse slovenske delavce.

“Najbolj so delavci razburjeni zaradi načr
tovane pokojninske reforme. Nikakor se ne 
morejo strinjati s tem, da se po 40 oziroma 35 
letih delovne dobe ne bi mogli upokojiti s pol
no pokojnino. Vzemimo samo primer kletar

Vinska klet v središču 
mesta

V Vinagu je ta čas zaposlenih 226 delavcev 
za nedoločen čas in 20 delavcev za določen čas. 
Podjetje obdeluje oziroma upravlja 325 hek
tarov vinogradov in 180 hektarov sadovnjakov, 
Poleg tega pa ima tudi eno najstarejših podze
mnih vinskih kleti v Evropi, kije velika kar dva 
hektarja. Njena posebnost je tudi v tem, da se 
ttahaja v središču oziroma pod središčem me
sta. V vinsko klet, ki sojo zgradili leta 1846, 
lahko shranijo 5,5 milijona litrov vina, poti med 
vinskimi sodi pa so dolge 2,3 kilometra. Asor
timent vrhunskih vin, ki jih prideluje in pro
izvaja Vinag, je izjemno širok in sega od ma
ti borčana do rizvanca, kemerja, laškega rizlinga, 
chardoneya, renskega rizlinga, traminca, rume
nega muškata, belega pinota, sauvignona, si
vega pinota, zelenega silvanca in še nekaterih 
vrhunskih vin. Večino vina proda Vinag na do
mačem trgu, nekaj pa ga tudi izvozi.

Skupaj s Kmetijsko zadrugo Pesnica in ob 
pomoči države je Vinag lani obnovil tudi svojo 
hladilnico za sadje. V najsodobnejšo hladil
nico s kontrolirano atmosfero in vgrajenim 
ULV sistemom lahko shranijo 5 milijonov ki
logramov jabolk in drugega sadja.

Plače po kolektivni 
pogodbi

V Sindikat kmetijstva in živilske industri
je Slovenije v Vinagu je vključenih več kot 
200 delavcev. “Posebej me veseli, da se v sin
dikat vključujejo tudi mladi delavci, ki pri
hajajo v podjetje. Delavci se očitno zavedajo 
prednosti, ki jim jih prinaša članstvo v sindi
katu,” pravi Popovičeva.

Zato, da bi upravičili zaupanje članstva, si 
sindikat v Vinagu prizadeva za spoštovanje pra
vic, ki jih delavcem dajajo zakoni in kolek
tivna pogodba.

“Plače prejemamo po kolektivni pogodbi. 
Sindikat pa si prizadeva, da bi delavci dobili 
Še kaj več,” pojasnjuje Popovičeva. “Lani smo 
dobili regres za letni dopust v višini 102.000 
tolarjev, izplačan je bil v dveh delih, polovi
co regresa pa smo dobili v bonih. Regres za 
malico in stroške prevoza na delo dobimo po 
kolektivni pogodbi.”

Sindikat za svoje člane organizira tudi ugo
dne nakupe, zdravniške preglede in podobno. 
‘JVsako leto pošljemo na zdravljenje dva do 
Štiri delavce, kijih izberemo na razpisu, stroške

“Želim si zlasti povečanje 
plač in pokojninsko 
reformo po meri delavcev”

Cilka Popovič: Delavci se zavedajo po
mena sindikata, zato jih za članstvo 
v našem sindikatu ni težko pridobiti

slabšem stanju. Sedaj sindikat pomaga delav
cem organizirati letovanja preko agencij.

“Poleg tega sindikat vsako leto obdari otroke 
za dedka Mraza, članom pomagamo ob ele
mentarnih nesrečah, ob smrti v družini in ob 
daljši bolezni,” pravi Popovičeva. “V sindi
katu posvečamo veliko pozornosti tudi pogo
jem dela, ki so v našem podjetju težki.”

Uspešno delo sveta 
delavcev

V Vinagu deluje tudi svet delavcev, ki so ga 
v podjetju izvolili na pobudo sindikata. “Svet 
delavcev ima devet članov in vsi so člani sin
dikata, štirje med njimi pa so tudi člani izvr
šnega odbora sindikata. Svet delavcev, ki ga 
vodi Milena Lubej, dela zelo uspešno. De
lavci pa imamo tudi dva predstavnika v nad
zornem svetu. To sta Simona Vižintin in sekre

jev, ki vse življenje delajo pod zemljo v zelo 
slabih pogojih. Že danes se jih mora veliko 
invalidsko upokojiti. Kako naj kletarji dela
jo več kot 40 let in do 65. leta starosti?” se spra
šuje Popovičeva. “Zato moramo v sindikatih 
vztrajati na tem, da lahko gredo delavci v pokoj 
s 40 oziroma 35 leti delovne dobe ne glede 
na starost."

“Za delavce je nesprejemljiv tudi kapitalski 
sklad, ki so ga predlagali snovalci pokojnin
ske reforme. Socialni položaj naših delavcev 
ni rožnat, zato večina ne bi mogla plačevati pri
spevkov v kapitalski sklad. Mnogi se s plača
mi po kolektivni pogodbi težko prebijejo iz me
seca v mesec. Kako bi poleg tega še nalagali 
denar v kapitalski sklad. To je utopija!”

Kaj bo prinesel davek na 
dodano vrednost?

“Zadnje čase delavci sindikalne zaupnike ve
liko sprašujejo tudi o uvedbi davka na dodano 
vrednost. V zvezi s tem imamo tudi sindikalni 
zaupniki še vedno premalo informacij.”

Cilka Popovič, ki je že tretje leto na čelu 
Sindikata kmetijstva in živilske industrije v 
Vinagu, je bila lani tudi na kongresu omenje
nega sindikata, kjer je bila izvoljena v repu
bliški odbor sindikata dejavnosti. “Mislim, da 
bom sedaj imela še več informacij in da bom 
članom lažje pojasnjevala, kaj dela in za kaj 
se bori naš sindikat.”

Sicer pa si Cilka Popovič na začetku leta 
želi, da bi letos vendarle izpeljali pokojnin
sko reformo, ki je nujna. “Vendar pa si že
lim, da bi bila ta reforma po meri delavcev 
in ne po meri tistih, ki so pripravili za de
lavce nesprejemljive predloge. Prav tako bi 
bilo koristno, če bi letos dvignili izhodišč
ne plače po kolektivni pogodbi. V tem po
gledu dajem vso podporo pogajalski skupi
ni našega sindikata.”

Tomaž Kšela
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Nova zgodba
Država še ni poravnala svojih obveznosti iz napak, ki jih je 

storila v letih 1992 in 1993 - v mislih imam zamudne obresti 
za premalo in prepozno izplačane plače zaposlenih v kulturi - 
, pa se že odpira nova zgodba, zasnovana na napakah v letih 
1994 in 1997.

Aprila 1994 smo dobili zakon o razmerjih plač v javnih za
vodih, državnih organih in lokalnih skupnostih, na osnovi ka
terega so posamezna ministrstva v naslednjih mesecih spreje
mala tudi pravilnike o napredovanju zaposlenih v njihovih de
javnostih. Pravilniki urejajo pogoje za napredovanja, pri čemer 
sicer upoštevajo značilnosti posamezne dejavnosti ali pokli
ca, temeljni pogoji pa so enotni za vse v javnem sektorju. Med 
te sodi tudi pravica do rednega napredovanja, ki nastopi tri 
leta po prvi razvrstitvi v skladu z novim zakonom.

Še pred aprilom 1997smo sindikati negospodarstva opozarjali 
delodajalce na čas za napredovanja, vendar je v dolgem pre
rekanju obveljala odločitev državne birokracije, da nastopi pra
vica do napredovanja šele s pretekom triletnega obdobja od 
dne veljavnosti pravilnika o napredovanju in ne od dne veljav
nosti zakona. To se je potem tudi zgodilo. Napredovanja so bila 
izvedena in veljavna v posameznih dejavnostih od julija do ok
tobra 1997.

Naivnejši smo krivico požrli, Policijski sindikat Slovenije pa 
je sprožil kolektivni sporna Delavnem in socialnem sodišču v 
Ljubljani, ki se je oktobra 1998 končal s pravnomočno sodbo 
v korist sindikata.

In posledice: ministrstvo za notranje zadeve mora svojim 
uslužbencem izdati nove odločbe o napredovanju z začetkom 
veljavnosti zakona in poračunati razliko za nekaj mesecev.

Razumljivo je, da to pravico sedaj zahtevamo tudi vsi drugipri- 
zadeti. Prepričan sem, da se bo državna administracija temu 
upirala, iskala izgovore, oporekala in zapletala in se v zadre
gi najbrž odločila za na videz pošteno rešitev, da imajo to pravico 
le tisti, ki jo iztožijo.

To pa bo že spet nova zgodba. Zgodba o tožbah, sodbah in 
zamudnih obrestih. Če se bomo znova morali podati na to pot, 
bomo tudi dokončno vedeli, da je z našo varianto demokraci
je nekaj hudo narobe, saj mora ljudstvo (zakonodajna oblast) 
svoje najbolj preproste in zakonite pravice uveljavljati do iz
vršne oblasti le s pomočjo sodne oblasti. Ljudstvo je torej po
trebno, izvršna oblast je torej nujna, sodna oblast pa kar ne- 
obhodna. Nepotrebni in moteči so pravzaprav le sindikati.

Doro Hvalica
V___________________________________________________________ /

Sindikat delavcev gostinstva in 
turizma Slovenije

Izhodiščne plače za gostinsko in 
turistično dejavnost po panožni 
kolektivni pogodbi za januar 1999

Po zakonu o določitvi minimalne plače in o načinu usklajevnja plač (Uradni 
list RS, 40/97) se minimalne plače in izhodiščne plače za januar 1999 pove
čajo za 5,5 %. Količnik povišanja torej znaša l .055 in je bil objavljen v Ura
dnem listu. Izplačilo januarske plače bo v mesecu februarju 1999.

Tarifni razred Izhodiščna bruto plača
v SIT za polni delovni čas

I. Enostavna dela 1.00 57.310,00
II. Manj zahtevna dela 1.10 63.041,00
m. Srednje zahtevna dela 1.23 70.491,00
IV. Zahtevna dela 1.37 78.515,00
v. Bolj zahtevna dela 1.55 88.831,00
VI. Zelo zahtevna dela 1.85 106.024,00
VII. Visoko zahtevna ela 2.10 120.351,00
VIII. Najbolj zahtevna dela 2.50 143.275,00
IX. Izjemno zahtevna dela 3.00 171.930,00

Karmen Leban, sekretarka

Sindikat kmetijstva in živilske 
industrije Slovenije

Povišanje izhodiščnih plač za 5,5 odstotka
Na podlagi 46. člena Kolektivne pogodbe za kmetijstvo in živilsko indus

trijo Slovenije (Ul. RS št. 47/94) ter 8. člena in 3. člena Zakona o določitvi 
minimalne plače in o načinu usklajevanja plač (Ul RS št. 3/98) so izhodiščne 
plače v kmetijstvu in živilski industriji Slovenije za mesec JANUAR 1999 
takšne:

Tarifni Zahtevnostna skupina Izhodiščna bruto plača v SIT 
razredi________________________za polni delovni čas - JANUAR
I. enostavna dela 57.043,00
II. manj zahtevna dela 62.747,00
III. srednje zahtevna dela 70.163,00
IV. zahtevna dela 78.149,00
V. bolj zahtevna dela 88.417,00
VI. zelo zahtevna dela 105.530,00
VII visoko zahtevna dela 119.790,00
VIII. najbolj zahtevna dela 142.608,00
IX. izjemno pomembna dela 171.129,00
Eskalacijska stopnja znaša 5,5 %

Enotna metodologija izračunavanja plač izhaja iz dogovora v tarif
ni prilogi Splošne kolektivne pogodbe za gospodarstvo iz leta 1995.

Jovo Labanac, sekretar

Sindikati negospodarstva se bodo pogajali
Koordinacija sindikatov nego

spodarstva je v petek, 8. januar
ja, objavila javno sporočilo, s ka
terim je izrazila začudenje zara
di javnega sporočila vlade, daje 
nova višina izhodiščne plače za pr
vi tarifni razred 42.506,00 SIT. V 
izjavo, podpisal jo je Doro Hva
lica, je koordinacija sindikatov ne
gospodarstva zapisala, da lahko 
odločitve o višini te plače spreje
ma le odbor za spremljanje kolek
tivne pogodbe za negospodarske 
dejavnosti. Ta se pred objavo ni

sestal, saj je bila seja sklicana za 
11. januar.

Sindikati negospodarstva so v 
izjavo zapisali še zahtevo, naj bi 
se čimprej začela pogajanja za no
vo osnovno vrednotenje dela. Ta 
zahteva je posledica za sedem od
stotkov znižanih plač v zadnjih 
dveh letih, do česar je prišlo za
radi eskalacijske lestvice.

Vlade Republike Slovenije naj 
bi končno tudi omogočila uporabo 
certifikatov za premalo izplača
ne plače, zaposleni v javnem sek

torju sojih namesto premalo iz
plačanih plač v letu 1992 prejeli 
v skupni vrednosti skoraj osem 
milijard tolarjev.

Koordinacija sindikatov nego
spodarstva je podprla zahtevo Sin
dikata carinikov Slovenije, naj vla
da državnemu zboru čimprej pošlje 
v obravnavo že pripravljen zakon 
o carinsko trošarinski službi. Za
kon je nujno potreben, saj v njem 
predlagane rešitve razrešujejo do
sedanje delovnopravne zadrege 
operativnih delavcev carine. In ne

le to, 1. julija letos začne veljati za
kon o trošarinah, kar bo, če ne bo 
tudi zakona o carinsko trošarinski 
službi, stanje nevarno poslabšalo.

Služba za odnose z javnostmi je 
na objavo odgovorila 11. januar
ja. Po zakonu o minimalni plači naj 
bi bil minister za delo pristojen, da 
ugotovi in objavi odstotek uskla
ditve izhodiščnih plač. Minister je 
ugotovil, da znaša odstotek uskla
ditve 1,055. Ta odstotek velja od
1. januarja dalje, velja tako za za
sebni kot za javni sektor.
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PRAVNA MNENJA IN NAOVETI
Piše: Igor Pišek, dipl, iur.__________________________

Denarno nadomestilo v 
primeru ponovne zaposlitve 
in sorazmerni del letnega 
dopusta
Delavki je zaradi stečaja delniške družbe prene
halo delovno razmerje dne 19. 2.1998. Republi
ški zavod za zaposlovanje je izdal odločbo, na pod
lagi katere je delavka upravičena prejemati de
narno nadomestilo 24 mesecev. Delavka seje 23. 2. 

1998 ponovno zaposlila za določen čas, tako da je prejemala denarno 
nadomestilo le 3 dni. Koliko časa bo po prenehanju tega delovnega raz- 
•nerja še prejemala denarno nadomestilo?

Delavka v letu 1998 ni izkoristila izrabljen letni dopust. Novi deloda- 
dopusta v delniški družbi, zato ji je jalec je pri odmeri letnega dopusta

za leto 1998 delavki priznal sorazme
rni del: cel letni dopust je znašal 28 
dni, novi delodajalec je od tega od-

D*la z odločbo Jamstvenega sklada 
Republike Slovenije priznana pravica 
do izplačila nadomestila plače za ne-

štel 6 dni dopusta, za katere naj bi de
lavka dobila nadomestilo od Jamstve
nega sklada RS (!?). Alije takšno rav
nanje pravilno?

Zakon o zaposlovanju in zavaro
vanju za primer brezposelnosti do
loča v 3. odstavku 25. a člena, da za
varovanec, ki pravice do denarnega 
nadomestila ni v celoti izkoristil, lah
ko to pravico v preostalem delu iz
koristi pri njenem ponovnem uveljav
ljanju. Delavka je prejemala denar
no nadomestilo le 3 dni, torej bo po 
prenehanju delovnega razmerja upra
vičena do denarnega nadomestila v 
preostalem delu 24 mesecev. Če ji bo 
delovno razmerje prenehalo 19. 2. 
1999, bo denarno nadomestilo pre
jemala do 17. 2. 2001. Pri tem opo
zarjamo na pravočasno uveljavljanje 
pravice do denarnega nadomestila.

Glede drugega vprašanja ni po
vsem jasno, ali se nanaša na pravil
nost ravnanja novega delodajalca ali 
pa Jamstvenega sklada Republike 
Slovenije.

Zakon o delovnih razmerjih določa 
v 59. členu, da ... če delavec sklene 
delovno razmerje pri drugem delo
dajalcu, mu je delodajalec, pri kate
rem mu je prenehalo delovno razmer
je, dolžan zagotoviti najmanj sora
zmerni del letnega dopusta, preostali 
del pa delodajalec, kjer je delavec na 
novo sklenil delovno razmetje. No
vi delodajalec je ravnal v skladu z na
vedeno določbo, saj je delavki zago
tovil ustrezen, sorazmeren del letnega 
dopusta. Glede ravnanja Jamstvenega 
sklada RS pa naslednje: Iz prilože
ne odločbe te institucije ni razvidno, 
da bi izplačala odškodnino le za 6 dni, 
tako kot to izhaja iz vprašanja. Bist
veno pa je, da delavka v nobenem pri
meru ni bila oškodovana, saj je pri 
novem delodajalcu dobila sorazme
ren del letnega dopusta, od Jamstve
nega sklada RS pa nadomestilo pla
če za neizkoriščeni letni dopust (vse
eno ali za 6 dni ali za celotni letni do
pust - v slednjem primeru je delav
ka celo na boljšem).

Piše: Katarina Lavrin, dipl, iur.

Izvršitev sklepa o 
prerazporeditvi
Delavec je bil prerazporejen na drugo delov
no mesto, ki ustreza njegovi strokovni izo
brazbi, je pa nižje ovrednoteno kot njegovo 
prvotno delovno mesto. Temu sklepu je de
lavec ugovarjal, vendar je bil njegov ugovor 
zavrnjen. Delavec je sprožil delovni spor. Ali 

se lahko tak sklep izvrši, čeprav sodni postopek še traja?

Prvi odstavek 106. člena Zako
na o delovnih razmerjih določa, 
da ugovor delavca zoper sklep o 
njegovih pravicah, obveznostih in 
odgovornostih zadrži izvršitev 
sklepa do sprejema dokončne 
odločitve. Drugi odstavek istega 
člena pa določa, v katerih primerih 
ugovor delavca izvršitve sklepa ne 
zadrži.

Izpodbijani sklep, s katerim se 
delavec ne strinja, se ne more iz
vršiti, dokler ni odločeno o delav
čevem ugovoru.

Ko pa je pri delodajalcu odloče
no o ugovoru delavca zoper sklep, 
je taka odločitev dokončna, ne pa 
še pravnomočna. Dokončna odloč
ba pa je tudi izvršljiva ne glede na 
morebiten sodni postopek.

Delavec je v takem primeru tako 
dolžan spoštovati dokončno od
ločbo delodajalca in mora začeti 
delati na novem delovnem mestu. 
Kasnejša sodna odločba, s kate
ro se ugotovi, daje bila deloda
jalčeva odločitev nezakonita, to 
seveda spremeni.

Odbor za spremljanje kolektiv
ne pogodbe za gospodaske dejav
nosti torej ne določa višine izho
diščne plače, ampak objavlja ugo
tovljeno višino te plače. Predlog 
ugotovitvenega sklepa pa pripravi 
ministrstvo za delo.
. Služba za odnose z javnostmi 
Je v svoje sporočilo zaključila z 
ugotovitvijo, da vlada ni objavi
la nove višine izhodiščnih plač. Pri 
uskladitvi izhodiščne plače pa naj 

. mvnala skladno z dogovorje- 
n'm postopkom.

Odbor za spremljanje kolektiv- 
ne pogodbe negospodarstva je na 
eJ’ 11. januaija sprejel ugotovit- 

Veni sklep, da znaša izhodiščna

plača za prvi tarifni razred v ne
gospodarstvu 42.506 tolarjev. 
Sprejel je tudi ugotovitveni sklep 
o višini dnevnic in nadomestilu za 
ločeno življenje. Vse te zneske ob
javljamo v sindikalni listi.

Kot nam je po seji odbora za 
spremljanje kolektivne pogodbe 
negospodarstva povedal Doro 
Hvalica, so se s predstavniki vlade 
dogovorili za skorajšnji začetek 
pogajanj o novem osnovnem vre
dnotenju dela. Sporočilo koordi
nacije sindikatov negospodarstva 
pa je bilo na mestu že zaradi te
ga, ker je v preteklosti že priha
jalo do objave različnih številk o 
višini izhodiščnih plač. F. K.

Sindikalna lista
Januar 1999 Gospodarske dejavnosti Javni sektor*

(temelj je SKP za gospodarstvo) (nekdanje negospodarstvo)

Prvi del SIT SIT
1. Dnevnice

- cela dnevnica
(nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti) 3.500,00 3.693,00

- polovična dnevnica
(nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1.750,00 1.846,00

- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur) 1.218,00 1.285,00
2. Kilometrina (od 27. 3. 1998 dalje) 35,94 35,94
3. Ločeno življenje 63.103,00 53.909,00
4. Prenočišče - Povračilo stroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem računu,

ki ga odobri delodajalec
5. Regres za prehrano (od 1. 1. 1999)

- po SKPGD (na delovni dan) 537,00 537,00

Drugi del
1. Jubilejne nagrade

- po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu)
- za 10 let 53.311,00 45.321,00
-za 20 let 79.967,00 67.981,00
- za 30 let 106.622,00 90.641,00

2. Odpravnina ob upokojitvi 315.514,00 473.271,00
oziroma dve plači delavca, oziroma tri plače delavca,

če je to zanj ugodneje če je to zanj ugodneje
3. Solidarnostne pomoči

- po SKPD - ob smrti delavca 94.654,00 90.641,00
- ob smrti v ožji družini 47.327,00 -

4. Minimalna plača
(od 1.1. 1999) 68.233,00 68.223,00

5. Zajamčena plača 39.082,00 39.082,00
6. Regres za letni dopust

- najmanj 102.000,00 84.800,00
- delavci s plačo pod 110.000,00 SIT na mesec 102.000,00

1. Javni sektor tudi v okviru gospodarskih dejavnosti izplačuje ločeno življenje po zakonu 
(Uradni list RS It. 87/97).
2. V javnem sektorju se uporablja zakon, za jubilejne nagrade in solidarnostno pomoč pa 
kolektivna pogodba.
3. Regres za prehrano je v januarju nižji za 11,00 SIT na dan zaradi nižje rasti cen prehram
benih izdelkov v decembru v primerjavi z junijem 1998. Predlog za usklajevanje regresa za 
prehrano dvakrat na leto in z rastjo cen prehrambenih izdelkov je naš. Če bi veljala eskalaci
ja kot za izhodiščne plače, bi bil regres za prehrano tudi v drugem polletju lani 517,00 SIT 
na dan. Za januar pa bi se povišal na 545,00 SIT. Dejansko smo lani imeli regres v višini 
548,00 SIT na dan. Z gotovostjo ocenjujemo, da bo po prvem polletju znesek iz januarja v 
višini 537,00 SIT usklajen na višji ravni.
4. Regres za letni dopust za letos še ni določen, zato je zapisan dosedanji znesek.

Strokovna sluiba ZSSS
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Predlog zakona o varstvu pri 
delu nazaj v prvo branje!
(Povzetek stališč komisije za varnost in zdravje pri 
delu RO SKEI, predsednik komisije je Vilko Švab)

Predlagatelji naj pri pripravi novega predlo
ga zakona:

- upoštevajo, da direktiva 391/89 ne zahteva 
zmanjšanja že doseženega varstva v državah čla
nicah EU,

- uredijo zaščito mladine, žena in invalidnih oseb,
- uredijo način financiranja varstva pri delu,
- upoštevajo javni interes za varstvo pri delu in
- da so delodajalci odgovorni za varnost pri 

delu tudi v primeru, da to področje poverijo zu
nanjim službam ali sodelavcem.

V splošnih določbah zakona je treba opredeliti 
pojme: hujša poškodba pri delu; delovna me
sta, kjer obstajajo večje nevarnosti za poškod
be in zdravstvene okvare; praktična usposob
ljenost za varno delo.

V temeljnih načelih zakona je treba določiti 
splošno obveznost delodajalcev za zavarovanje 
vseh zaposlenih za primer poškodbe pri delu in 
poklicne bolezni po sistemu “bonus malus”.

V 18. členu zakona je treba določiti potrebno 
število strokovnih delavcev glede na število za
poslenih in vrsto dejavnosti in pri tem upoštevati 
7. člen direktive 391/89. Tako naj bi delodajalec, 
če zaposluje 50 do 250 delavcev, moral zaposliti 
enega strokovnjaka, v večjih podjetjih pa ustano
viti službo za varnost in zdravje pri delu.

V 28. členu zakona naj bi bila določba, da se 
pri delodajalcu, ki zaposluje več kot 50 delav
cev, obvezno ustanovi odbor za varstvo pri de
lu, v njem naj bi bili strokovnjak, pooblaščeni 
zdravnik, predstavnik delodajalca in predstav
nik zaposlenih. Zaposlene bi lahko zastopal pred
stavnik reprezentativnih sindikatov.

V podjetjih z manj kot 50 zaposlenimi pa naj 
bi le-ti imeli zaupnika za varstvo pri delu.

Denarne kazni za delodajalce, določene v 
56. členu zakona, naj se povečajo na najmanj 
milijon tolarjev, za odgovorno osebo pri delo
dajalcu pa najmanj na 200.000 tolarjev. Kazen 
za odgovorno osebo naj inšpektor izterja na kraju 
samem. Višina kazni za delodajalce po 58. členu 
naj znaša najmanj 700.000 tolarjev, za odgovorno 
osebo pa najmanj 200.000 tolarjev.

Pripravil: F. K.

SKEI Bele krajine 
zahteva podpis aneksa 
kolektivne pogodbe

V Beli krajini ugotavljamo, da standard zapos
lenih pada iz meseca v mesec, kar dokazuje tudi 
košarica življenjskih stroškov. Plače so se v letu 
1998 povečale le enkrat. Zaradi stagnacije plač 
je bilo članstvo zelo nezadovoljno in je večkrat 
zahtevalo odločnejšo akcijo sindikata. Veliko

delavcev je namreč razporejenih v najnižje tarifne 
razrede. Kar nekaj delavcev je prejemalo dodatek 
k plači, saj je bila zakonsko določena minimal
na plača višja od njihove.

Zahteva za vsaj 10.000 tolarjev večje plače kov
inarjev je zato več kot upravičena.

Za dosego zastavljenih ciljev smo v SKEI Bele 
krajine pripravljeni uporabiti tudi naj ostrejše ob
like sindikalnega boja.

Jurij Kobe in Jožef Kočevar, 
predsednik in sekretar SKEI Bele krajine

Sindikat kovinske in 
elektroindustrije Slovenije

1. Izhodiščne bruto plače po kolektivni pogodbi za kovinsko in elektroin
dustrijo (Ur. I. RS, št. 37/96) za januar 1999 v SIT

Zahtevnostna skupina 
tarifni razred

Relativno
razmerje

Izhodiščna bruto 
plača

I. enostavna dela 1,00 55.689
II. manj zahtevna dela 1,12 62.372
III. srednje zahtevna dela 1,25 69.611
IV. zahtevna dela 1,45 80.749
V. bolj zahtevna dela 1,60 89.102
VI. zelo zahtevna dela 1,90 105.809
VII. visoko zahtevna dela 2,25 125.300
VIII. najbolj zaht. dela 2,60 144.791
IX. izjemno pomembna,

najbolj zahtevna dela 3,10 172.636
Eskalacija 5,5 % (JAN 99)
* Zakon o določitvi minimalne plače in o načinu usklajevanja plač. Ur. I. RS, St. 
40/97, 3/98
ZAKON OMEJUJE LE RAST IZHODIŠČNIH PLAČ, NE PA TUDI RASTI MASE 
PLAČ!

2. Regres za letni dopust za leto 1999 (najmanj) 102.000 SIT
3. Povračila stroškov v zvezi z delom

- regres za prehrano JANUAR 1999 15.776 SIT
- dnevnice - cela 3.500 SIT

- polovična 1.750 SIT
-znižana 1.218 SIT

- kilometrina (od 27. 3. 1998) 35,94 SIT

4. Nekateri drugi prejemki od 1. 1. 1998
JUBILEJNE NAGRADE:
A: PO KPD ZA SKUPNO DELOVNO DOBO B: PO SKP ZA DELOVNO DOBO

PRI ZADNJEM DELODAJALCU
- za 10 let 45.320 SIT ena izhodiščna plača I. tarifnega razreda
- za 20 let 67.981 SIT ena in pol izh. plače I. tarifnega razreda
- za 30 let 90.641 SIT dve izhodiščni plači I. tarifnega razreda
ODPRAVNINA OB UPOKOJITVI: 425.841 SIT ali*
SOLIDARNOSTNE POMOČI:
- smrt delavca 283.894 SIT ali*
- ostalo 141.947 SIT ali*
- daljša bolezen dogovor delodajalec in sindikat
- nadomestilo za ločeno življenje 56.779 SIT ali*
* Glej pojasnila

5. Drugo
- najnižja plača (UR. I. RS, St. 1/99) za JANUAR 1999 68.223 SIT
- zajamčena plača od L L 1999 (Ur. I. RS, St. 1/99) 39.082 SIT
- povprečna mesečna bruto plača za OKTOBER 1998
- na zaposlenega v RS 158.774 SIT
- povprečna mesečna bruto plača za AVGUST-OKTOBER 1998
- na zaposlenega v RS 157.757 SIT
- začasna osnova za določanje višine nekaterih prejemkov (Ur l. RS, St. 1/99)
-bruto 141.947 SIT
-neto 90.641 SIT

Pojasnila:
1. IZHODIŠČNE PLAČE:

- usklajevanje po Zakonu o določitvi minimalne plače in o načinu uskla
jevanja plač, Ur. 1. RS, št. 40/97 in 9/98.
Vir: Tarifna priloga k panožni kolektivni pogodbi (Ur l. RS, St. 37/96)
Zakon

2. REGRES ZA LETNI DOPUST:
Vir: KPD, SKP

3. POVRAČILA STROŠKOV V ZVEZI Z DELOM:
- REGRES ZA PREHRANO:
10 % povprečne mesečne plače zaposlenih v RS v preteklih treh mesecih
- DNEVNICE: določene z uredbo
- KILOMETRINA: 30 % cene super bencina (98 okt.)
Vir: Uredba o viSini povračil stroSkov v zvezi z delom in drugih prejemkov, ki se pri 
ugotavljanju davčne osnove priznavajo kot odhodek (UR. I. RS, St. 72/93, 43/94, 
62/94, 7/95, 5/98) KPD

4. IZRAČUN NEKATERIH DRUGIH OSEBNIH PREJEMKOV:
- JUBILEJNE NAGRADE: osnova je povprečna mesečna neto plača v 
gospodarstvu za pretekle tri mesece, SKP na novo uvaja tudi jubilejno 
nagrado za delovno dobo pri delodajalcu
- ODPRAVNINA OB UPOKOJITVI: osnova so tri povprečne bruto plače 
v gospodarstvu za pretekle tri mesece oziroma mesečne bruto plače delavca, 
če je to ugodneje za delavca
- SOLIDARNOSTNE POMOČI: najmanj ena povprečna bruto plača 
delavcev pri delodajalcu oziroma ena povprečna bruto plača v gospodarstvu 
za pretekle tri mesece, če je to ugodneje za delavca
- NADOMESTILO ZA LOČENO ŽIVLJENJE: najmanj 40 % povprečne 
plače delavcev pri delodajalcu ali povprečne plače v gospodarstvu za pretekle 
tri mesece, če je to ugodneje za delavca
Vir: KPD, SKP

Opomba: Zakon o začasni določitvi osnove za določanje plač in drugih prejemkov iz 
delovnega razmerja (Ur. 1. RS, št. 19/97) določa začasno osnovo za določanje višine 
prejemkov pod 2, 3 oz. 4,. Sprememba osnove je bila objavljena v Ur. 1. RS, št. 3/98 
in 1/99S.
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Zakonske pravice do odsotno

sti z dela zaradi rojstva otroka in 
nege otroka pomembno vplivajo 
na zaposljivost predvsem mladih 
žensk. Po zadnjih podatkih Sta
tističnega urada Republike Slove
nije iz oktobra 1998 znaša stop
nja registrirane brezposelnosti za 
moške 13,3 %, za ženske pa že 
'6,1 %. Urad za žensko politiko 
Vlade Republike Slovenije je v le
tu 1998 z anketo mladih iskalk za
poslitve ugotovil, da le-te ocenju
jejo, da pri predstavitvi kandidatke 
za delovno mesto delodajalce bolj 
°d njene strokovne usposobljeno
sti za delo zanimajo, kakšne so 
oziroma bodo njene družinske ob
veznosti. Po podatkih Zavoda Re
publike Slovenije za zaposlova
nje je bilo v prvih devetih mese
cih 1998. leta kar 74,3 % vseh no
vih delovnih razmerij sklenjenih 
za določen čas. S sklenitvijo de
lovnega razmerja za določen čas 
delodajalci vplivajo na odločanje 
mladih družin za rojstvo otroka.

Ocenjujemo, da predlog za
kona spodbuja enakomernejšo

pusta s 365 na praviloma 410
dni je zato za veliko število upra
vičenk manj sprejemljivo. Če bo 
torej sprejeto podaljšanje staršev
skega dopusta, je dobrodošla mož
nost izbire med pravico do 75 dni 
starševskega dopusta, vavčerjem 
za plačilo varstva otroka, naku
pom stanovanja ali plačilom pri
spevkov za socialno varstvo.

Možnost izbiranja med vsako
letnim dodatkom za veliko dru
žino in izrabo petkratnika tega do
datka za rešitev stanovanjskega 
vprašanja je prav tako dobra no
vost. Nerešeno stanovanjsko vpra
šanje namreč prav gotovo po
membno ovira nastanek mladih 
družin in njihovo odločitev za roj
stvo več otrok.

Ker delodajalec lahko vpliva na 
odločitev posameznika o rojstvu 
otroka zlasti s sklenitvijo in ohra
nitvijo delovnega razmerja za do
ločen čas, mora zakon vsebovati 
tudi varovala za izrabo pravice de
lavke/ca do starševskega dopusta. 
Zakon naj sankcionira, če de
lodajalec od upravičenca/ke za-

več razlog za manjše možnosti za
poslovanja.

Starševski dopust je obremeni
tev za delodajalca, ki mora v tem 
času zaposliti nadomestnega de
lavca, ga vpeljati v delo ter orga
nizirati delovni proces upošteva
joč izostanke z dela zaradi družin
skih obveznosti. Predlog zakona 
bi moral torej predvideti tudi 
ekonomske spodbude delodajal
cem v zvezi s temi obremenit
vami. Zaželeni učinki predloga 
zakona bodo namreč omejeni, do
kler zakonodajalec in vlada ne bo
sta v sodelovanju s socialnimi 
partnerji poiskala ustrezne rešit
ve.

Predlog zakona prerazporeja 
sredstva za otroški dodatek dru
žinam, ki zaradi nizkega dohod
ka na družinskega člana pri vzgoji 
otrok potrebujejo pomoč države. 
Takšno pomoč potrebujejo zlasti 
enoroditeljske družine in družine 
z več otroki. Univerzalni otroški 
dodatek je v sedanjih razmerah v 
primerjavi z doseganim dohod
kom za družine z najvišjimi de

vice do nadomestila plače med 
starševskim dopustom. Pravica je 
bila vezana zgolj na obstoječe za
varovanje pred dnevom obvezne
ga nastopa porodniškega dopusta. 
Predhodna zavarovalna doba za
to ni vplivala na uveljavitev pra
vice, temveč seje odražala zgolj 
v odmeri nadomestila. Nadome
stilo je bilo izplačevano, dokler je 
trajalo delovno razmerje. Če je bi
lo delovno razmerje med časom 
dopusta zaradi poroda oziroma 
vzgoje in nege otroka prekinjeno 
brez krivde ali volje matere, je bila 
kljub temu ohranjena pravica do 
nadomestila.

Predlog zakona pa v 30. členu 
uvaja nov pogoj za uveljavitev 
pravice do nadomestila: 4 mese
ce dejansko plačanih prispevkov 
za porodniško varstvo oziroma 6 
mesecev s prekinitvami v zadnjih 
12 mesecih. Ta zožitev pravice ni 
sprejemljiva, saj ne vpliva le na 
to, ali bo upravičenec/ka uvelja
vil pravico do nadomestila oziro
ma starševskega dodatka, saj je na 
pravico do nadomestila vezana tu-

Pripombe ZSSS k predlogu zakona 
o starševstvu in družinskih prejemkih
Porazdelitev vzgoje in nege otro
ka med oba starša, kar bo pove
čalo možnosti za zaposlitev mla
dih žensk. Takšen bo prav goto
vo tudi učinek očetovskega do
pusta, ki ga lahko izkoristi le oče, 
ter obvezni dogovor staršev o iz
rabi starševskega dopusta.

Razprava o podaljšanju staršev
skega dopusta v sindikatih dejav
nosti je pokazala, da podaljšanje 
Podpirajo predvsem sindikati v 
dejavnostih, kjer je visoka ogro
ženost delovnih me.st in podaljšani 
starševski dopust pomeni podalj
šano socialno varnost upravičenk/ 
eev. Večina sindikatov pa je oce
nila, da lahko podaljšanje staršev
skega dopusta zmanjša zaposlit
vene možnosti mladih iskalk za
poslitve. Samozaposlene in zapo
slene v visoko kompetitivnih de
javnostih (na primer v kulturi) pa 
opozarjajo, da jim razmere na tr
gu dela že doslej niso omogoča
le izkoristiti enoletni starševski 
dopust. Zlasti delavke se bojijo 
Posledic predolge prekinitve po
klicne kariere. Pri tem opozarja
jo na zmanjšanje možnosti zapo
slitve za mlade ženske, na izgu- 

0 delovnih izkušenj in na, na kar 
se najp0g0steje pozablja, zmanj
kuje socialnih stikov izven dru
žine.

Podaljšanje starševskega do-

hteva, da se le-ta pravici odpo
ve zaradi interesov delodajalca.

Pomanjkljivost predloga zako
na je, da ne upošteva Resolucije 
o temeljih oblikovanja družinske 
politike v Republiki Sloveniji 
(Uradni list RS, št. 40/17. 7. 
1993), ki v poglavju 3.3.1. o po
rodniškem dopustu in dopustu za 
nego otroka ter nadomestilu iz
gubljenega zalužka za čas tega do
pusta opredeljuje, daje mogoče 
podaljšanje starševskega dopusta 
vezati le na zakonodajne rešitve, 
ki bodo med drugim pomagale 
podjetjem, katerih delavke oziro
ma delavci so na porodniškem do
pustu, tako da materinstvo ne bo

hodki zgolj simboličnega pome
na. Pomembno je, da predlog za
kona predvideva usklajevanje do
datka z rastjo cen življenjskih po
trebščin.

Direktiva Evropske komisije o 
starševskem dopustu izleta 1996 
določa, da naj traja pravica do star
ševskega dopusta tako matere kot 
očeta najmanj tri mesece, ki se naj 
izkoristijo do 8. leta starosti otro
ka. Predlog zakona določa zgolj 
45 dni očetovskega dopusta, ki ga 
je treba izkoristiti v času staršev
skega dopusta.

Zakon o družinskih prejemkih 
doslej ni določal predhodne zava
rovalne dobe za uveljavitev pra-

di pravica do pokojninske dobe in 
obveznega zdravstvenega zavaro
vanja v času starševskega dopu
sta.

V primerjavi z veljavnimi pred
pisi bo po predlogu novega zakona 
upravičencu/ki nadomestilo pla
če v času starševskega dopusta za
gotovljeno le toliko mesecev, ko
likor je pred nastopom plačeval/ 
a prispevke. Zakon o družinskih 
prejemkih namreč v 5. členu do
loča, da imajo upravičenci pravico 
do nadomestila ves čas odsotno
sti z dela zaradi rojstva, nege in 
varstva otroka. Nizek starševski 
dodatek ne more biti ustrezno na
domestilo za skrajšanje trajanja 
pravice do nadomestila plače.

Zakonodajalec naj upošteva, da 
je možnost kratke zavarovalne do
be največja prav pri mladih, ki se 
v istem življenjskem obdobju pr
vič zaposlijo in hkrati ustvarjajo 
družino. Zakon naj določi pra
vico do nadomestila plače v ce
lotnem trajanju starševskega 
dopusta.

Znesek 25.000 SIT je prenizek 
za zagotavljanje socialne varno
sti osebe brez pravice do kakšnega 
drugega nadomestila plače ali po
kojnine, ki se zaradi rojstva in ne
ge novorojenca ne more vsaj za
časno zaposliti.

(Povzetek pripravil: F. K.)
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Sindikat delavcev 
energetike

Razlike za premalo 
izplačane plače v letih 
1991 in 1992

Postopki pri delovnih in socialnih sodiščih, 
ki sojih sprožili naši člani in so zaključeni, 
so brez izjeme pokazali upravičenost zahtev
kov za poplačilo premalo izplačanih plač v le
tih 1991 in 1992. Skoraj vse tožene družbe, 
ki so tožbe izgubile, pa so se na sodbe prito
žile na višje sodišče in s tem zavlekle prav
nomočnost sodb.

Med družbami v elektrogospodarstvu so tudi 
izjeme, saj so nekatere pokazale pozitiven 
odnos do zahtev delavcev. V Dravskih elek
trarnah Maribor je po pogajanjih s sindikatom 
uprava dosegla sporazum, ki seje končal s so
dno poravnavo dolga družbe do zaposlenih.

Tudi v Savskih elektrarnah so se zaposleni 
in uprava družbe dogovorili za poravnavo dol
ga, vendar v bistveno nižjem znesku kot pri 
Dravskih elektrarnah. Čeprav so posamezni
ki poravnavo sklepali v svojem imenu in za 
svoj račun, so bili s takšnim izidom nekateri 
člani nezadovoljni,

Konferenca sindikata elektrogospodarstva je 
zaradi tega reagirala in naložila predsednikom 
sindikata v družbah, naj v primem ponudbe za 
poravnavo od uprave družbe na pogajanja ob
vezno vabijo predstavnika vodstva SDE in prav
nega zastopnika članov sindikata.

Konferenca sindikata elektrogospodarstva 
poizkuša na ta način zagotoviti vsem članom 
čimbolj enakopraven način poplačila premalo 
izplačanih plač v letih 1991 in 1992. Spoznali 
smo namreč, da se sicer lahko zgodi, da prej
mejo posamezniki le tretjino tega kar bi jim 
pripada za glavnico in obresti. V eni izmed 
dmžb elektrogospodarstva je zaradi poravnave 
med upravo in zaposlenimi prišlo tudi do te
ga, da se moramo še pogajati, kdo bo plačal 
sodne stroške in stroške pravnega zastopni
ka, tožbe so namreč bile že vložene. Prišlo je 
tudi do tega, da so razliko do premalo izpla
čanih plač prejeli tudi tisti, ki niso plačani po 
kolektivni pogodbi.

Konferenca elektrogospodarstva je prav zato 
sprejela sklep, ki vodstva sindikatov družb za
vezuje, da zagotovijo svojim članom čim bolj 
ugodno ponudbo o poravnavi. O poravnavi pa 
se seveda vsak posameznik odloča osebno in 
le zase.

Država ruši načele 
socialnega partnerstva

Ker bodo predstavniki članstva na bližnjem 
2. kongresu SDE Slovenije, ki bo 4. februar
ja, ocenili delo sindikata v preteklih štirih letih, 
bi rad dal nekaj izhodišč o pogajanjih z vla
do glede kolektivne pogodbe.

Plačna politika je bila v minulem obdobju 
zagotovo ena od najaktualnejših nalog sindi
kata. V tem času smo se pogajali, podpisali 
in tudi začeli izvajati kolektivno pogodbo za 
elektrogospodarstvo.

Dejstvo je, da smo se s partnerjem - Vlado 
Republike Slovenije - pogajali za novo ko
lektivno pogodbo dobri dve leti in dosegli njen 
podpis šele z grožnjo s splošno stavko. Ta po
datek kaže, da smo imeli pri vodenju social
nega dialoga kar precejšnje težave.

Kmalu po podpisu te kolektivne pogodbe 
pa je vlada poslala v parlament zakon, ki je 
posegel v določila podpisane in veljavne ko
lektivne pogodbe. Poslanci so ta zakon spre
jeli povsem mimo, v posmeh načelom soci
alnega partnerstva in kljub protestom našega 
sindikata.

Omenjena poteza vlade kaže na njen odnos 
do socialnega dogovarjanja, saj je očitno ko
lektivno pogodbo podpisala s figo v žepu ozi
roma namero, da bo tiste ideje, kijih ni mogla 
uveljaviti z argumenti, uveljavila s pozicije 
oblasti. Takšne poteze vlade rušijo kolektiv
no dogovarjanje in oblikovanje demokratič
nih industrijskih odnosov, temelječih na ena
kopravnosti socialnih partnerjev.

Ker poseganje v določbe kolektivnih pogodb 
z zakoni pomeni zanikanje socialnega part
nerstva, se moramo temu najodločneje upre
ti in s tem zaščititi pravice delavcev. Popušča
nje na tej točki bi nedvomno povzročilo de- 
montažo kolektivnih pogodb, saj bi se v bližnji 
prihodnosti srečali z novimi pritiski po odsto
panju od določil kolektivnih pogodb. Vladi bo
mo morali čimprej razjasniti sistem kolektivnih

pogodb, ki velja v svetu in v zahodnoevrop
skih državah, kjer dolgoletna tradicija kolek
tivnega dogovarjanja zagotavlja socialnim 
partnerjem pri urejanju socialno-materialnih 
pravic delojemalcev absolutno avtonomijo.

V državah Evropske unije, kjer je po vsem 
sodeč naše mesto, so že zdavnaj spoznali, da 
so pogoj za uspešno gospodarstvo tudi ure
jeni in razviti industrijski odnosi med soci
alnimi partnerji, saj le-ti zagotavljajo potre
ben socialni mir.

Valter Vodopivec

Sindikat delavcev 
trgovine Slovenije

Lastna reprezentativnost
Nekaj dni pred novim letom je tudi Sindi

kat delavcev trgovine Slovenije (povezan v 
ZSSS) prejel odločbo o lastni reprezentativ
nosti. Takšne odločbe so pred tem prejeli že 
SKEI, KNG in Sinles. Odločba temelji na 6. in 
9. členu zakona o reprezentativnosti sindika
tov.

Solidarnostna pomoč
Kot nam je povedal Sandi Bartol, sekretar 

sindikata, je izvršni odbor obravnaval vse pre
jete prošnje za dodelitev solidarnostne pomoči, 
ki sojih člani sindikata vložili zaradi škode 
ob novembrskih poplavah.

Izvršni odbor je desetim oškodovancem 
odobril pomoč, dvema oškodovancema bo 
pomoč v višini ene zajamčene plače, preje-

Priprave na skupščino Sindikata 
komunalnega in stanovanjskega 
gospodarstva Slovenije
Odslej Sindikat komunale, varovanja in poslovanja 
z nepremičninami

Po besedah Miloša Mikoliča, sekretarja 
sindikata, te dni potekajo razprave o oceni 
minulega dela in spremembah organizirano
sti. V ospredju je novo ime sindikata, kije 
skladno z novo klasifikacijo dejavnosti. Poleg 
sveta, ki bo najvišji organ sindikata, bodo 
imeli še tri odbore za dejavnosti, in sicer za: 
komunalo, varovanje in poslovanje z nepre
mičninami. Odbori za te dejavnosti naj bi bili 
zelo samostojni, svet naj bi jih le povezoval 
in omogočal enotno politiko v odnosih s part
nerji. Po Mikoličevih besedah bo sindikat 
močnejši le s krepitvijo strokovne službe in 
več zbranega denaija. Ena od prednostnih na
log sindikata bo pridobiti nove in sposobne 
sindikalne zaupnike.

Za predsednika sindikata v novem man
datnem obdobju kandidira le dosedanji pred
sednik Alojz Terbuc, kandidat za sekretarja 
je le Miloš Mikolič. Tudi v sestavi organov 
so predvidene le manjše spremembe.

Sindikat orje ledino zlasti na področju va
rovanja, kjer v novih zasebnih agencijah de

lavcem praviloma odsvetujejo včlanitev v 
sindikat. Nekoliko boljše je le v agencijah, 
ki so se razvile iz bivše Varnosti. Prav v teh 
agencijah pa se sindikat srečuje s problemom 
varstva zaposlenih, ki bi po novem zakonu 
morali imeti vsaj srednjo šolo, praviloma pa 
imajo največ poklicno izobrazbo. Sicer pa 
je delo sindikata oteženo tudi zaradi neja
snega statusa delodajalske strani. Precej bolj
še je v dejavnosti komunale, tudi v organi
zacijah, ki poslujejo z nepremičninami, sin
dikat nima večjih problemov pri zaščiti član
stva.

V sindikatu so že razmišljali tudi o pove
zovanju s sorodnimi sindikati. Če bo spre
jeta odločitev za sindikat gospodarskih javnih 
služb ali sindikat storitvenih dejavnosti, se 
bodo temu pridružili. Po besedah Miloša Mi
količa se namreč zavedajo, daje moč sindi
kata odvisna zlasti od številčnosti, koncen
tracije denarja in stroke.

F. K.
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la bosta po 39.082 tolarjev bruto, nakazana 
na njun račun. Osmim oškodovancem s celj
skega območja pa bo pomoč v višini 312.656 
tolarjev nakazana na območno organizaci
jo. Višina pomoči bo odvisna od škode, ki so 
jo posamezniki doživeli ob poplavah. S tem 
sklepom je izvršni odbor seznanil predsedni
ke sindikatov podjetij, iz katerih izhajajo pri
zadeti člani.

F. K.

Sindikat poklicnih 
gasilcev Slovenije

Sklepne priprave na 
skupščino

Svet sindikata poklicnih gasilcev je dolo
čil listine za skupščino sindikata, ki bo ta pe
tek v Novem mestu. Kot nam je povedal se
kretar sindikata Miloš Mikolič, so se dogo
vorili za novo ime sindikata, odslej naj bi se 
imenoval Sindikat poklicnega gasilstva Slo- 
Venije. Novo ime je skladno z novo klasifi
kacijo dejavnosti. Novo ime pomeni, da se bo 
dosedaj zgolj poklicni sindikat odprl tudi za 
druge zaposlene v gasilski dejavnosti. Člani 
sindikata bodo lahko postali tudi zaposleni na 
občinskih gasilskih zvezah. V predlogu no- 
Vega statuta so na novo urejena tudi vpraša

nja finančno-materialnega poslovanja. Novi 
statut sindikata bo usklajen s statutom ZSSS.

Sindikat poklicnega gasilstva Slovenije bo 
po novem statutu dobil tudi podpredsednika, 
kandidat za to funkcijo je Leon Pilinger iz 
Javnega zavoda za zaščito in požarno reševanje 
Maribor. Za predsednika je edini kandidat Bog
dan Godnič, dosedanji predsednik. Funkci
jo sekretarja naj bi še naprej opravljal Miloš 
Mikolič, ki to funkcijo opravlja v dogovoru 
s Sindikatom delavcev komunalnega in sta
novanjskega gospodarstva Slovenije.

Skupščina bo določila tudi sestavo novih or
ganov sindikata: sveta, izvršnega odbora in de
lovnih teles. Nov organ bo komisija za poga
janja o kolektivni pogodbi dejavnosti.

Po besedah Miloša Mikoliča je Sindikat po
klicnih gasilcev Slovenije opravil pionirsko 
delo za ta poklic. Sindikat se bo zato odslej 
lahko posvetil sindikalnim zadevam, zlasti skr
bi za boljši gmotni in socialni položaj svoje
ga članstva.

Sindikat poklicnih gasilcev Slovenije do
sedaj ni bil uspešen v prizadevanju za podpis 
kolektivne pogodbe za zaposlene v poklicnih 
gasilskih enotah. To pogodbo so podpisali le 
bivši predsedniki izvršnih svetov skupščin 
občin. Sindikat je že lani pripravil novo po
godbo, zanjo pa še išče reprezentativnega pod
pisnika na državni ravni.
K F. K.

r \
Čestitki_________________

Dušanu Semoliču, 
predsedniku ZSSS

Čestitam ti za ponovno izvolitev za pred
sednika. Naša predstavnica Anna Oulatar 
me je obvestila, da je bil 3. kongres izvrstno 
pripravljen.

Tako kot vi smo tudi mi prepričani, da 
morajo gospodarske, socialne in politič
ne reforme potekati za dobro ljudi.

Obveščamo te, da smo Svobodne sindi
kate vključili v seznam rednih prejemnikov 
naše pošte.

S prijaznimi pozdravi
Bill Jordan, 

generalni sekretar ICFTU

Dušanu Semoliču 
in Rajku Lesjaku

Čestitam vama za ponovno izvolitev za 
predsednika in sekretarja ZSSS.

Veselim se nadaljevanja našega medse
bojnega sodelovanja.

Prijateljsko vaju pozdravljam
Fritz Schosser, 

predsednik DGB Bavarske

dele (plastične cevi, električne ži
ce in podobno), nato pa celoten 
obrat temeljito očistiti,” pojasnjuje 
Konrad Mak. “Posebej smo zašči
tili elektroniko, saj upamo, da ni 
povsem uničena. Delo v galvaniki 
je bilo namreč računalniško vo
deno. Upamo, da krmilni sistem, 
kije vitalni del galvanike, ni pretr
pel toliko škode kot energetski del, 
ki je v celoti uničen.”

Delavci galvanike z obnovitve
nimi deli hitijo, saj bi radi v obratu 
ponovno začeli proizvodnjo še ja
nuarja. Ali bodo obrat lahko ta
ko hitro obnovili, pa je odvisno 
tudi od tega, ali bodo lahko pra
vočasno nabavili manjkajočo 
opremo iz uvoza. Gre zlasti za pla
stiko, kije odporna na kisline.

Delavci, ki sodelujejo pri sana
ciji, delajo preko rednega delov
nega časa, včasih pa tudi v sobo
to in nedeljo. Upajo, da bodo nad
ure dobili plačane, saj se ta stro
šek krije iz zavarovalnine.

“Sicer pa si vsi prizadevamo, da 
bi proizvodnja v galvaniki čim 
prej ponovno stekla, saj so od tega 
odvisni tudi poslovni rezultati ce
lotnega podjetja. Najnujnejša dela 
sedaj poskušamo opravljati na sta
ri galvaniki in pri kooperantih,” 
pravi Konrad Mak.

T. K.

Razvojnih prizadevanj Mariborske
livarne niso mogli 
ogroziti niti ognjeni zublji

Konrad Mak: Če galvanika 
°e bi bila tako kvalitetno in 
Jpdobno zgrajena in oprem- 
J/ena, bi požar lahko prive- 
ool tudi do ekološke kata
strofe, pa še obnova obra- 
‘a Po požaru bi bila težja

V Mari borki livarni je zagore- 
,° Predzadnjo nedeljo v lanskem 
e*u v dopoldanskih urah, ko je v 

® ratu galvanike iznenada prišlo 
v° Preboja energetskega kabla. 
ePrav so požar hitro odkrili in 
Pomočjo poklicnih gasilcev tu

di relativno hitro pogasili, so og
njeni zublji kljub vsemu povzro
čili za okoli 100 milijonov tolar
jev škode. Še sreča, daje bila gal
vanika izredno sodobno zgrajena 
in opremljena, sicer bi lahko po
žar privedel tudi do ekološke ka
tastrofe.

Takoj po požaru je stekla obno

va galvanike pod vodstvom nje
nega vodje Konrada Maka, ki je 
pred leti vodil tudi njeno izgrad
njo. “V galvaniki je zaposlenih 34 
delavcev. Že naslednji dan po po
žaru smo se vsi zaposleni in zu
nanji sodelavci lotili sanacije po
gorišča in obnove obrata. Najprej 
je bilo treba odstraniti vse uničene

Požar v galvaniki je povzročil okoli 100 milijonov tolar
jev škode
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Slovenije!

Sindikat kemične nekovinske in gumarske industrije Slovevije
1. Izhodiščne bruto plače po kolektivni pogodbi dejavnosti - januar 1999 (v SIT):

Zahtev, skup. 
tarifni razred

Relativno
razmerje

Nekovine Kemija in gumarstvo
I II III

I. enostavna dela 1.00 53.311.0 53,845.0 57,043.0 61,308.0
II. manj zahtevna dela 1.10 58.642.0 59,230.0 62,747.0 67,439.0
III. srednje zahtevna dela 1.23 65.573.0 66,229.0 70,163.0 75,409.0
IV. zahtevna dela 1.37 73.036.0 73,768.0 78,149.0 83.992.0
V. bolj zahtevna dela 1.55 82.632.0 83,460.0 88.417.0 95,028.0
VI. zelo zahtevna dela 1.85 98.625.0 99,613.0 105,530.0 113,420.0
VII. visoko zahtevna dela 2.10 111,953.0 113,075.0 119,790.0 128,747.0
VIII. najbolj zahtevna dela 2.50 133,278.0 134,613.0 142,608.0 153,270.0
IX. izjemno pomembna, najbolj zahtevna dela 3.00 159,933.0 161,535.0 171,129.0 183,924.0

Na podlagi Zakona o določitvi minimalne plače in o načinu usklajevanja plač (Ur.list RS št. 40/97. 3/98) se uskladijo 
izhodiščhe plače z rastjo 5,5% od 1.1.1999 dalje.
Po zadnjih znanih podatkih Statističnega urada RS rast življenjskih potrebščin v letu 1998 znaša 6.8 %.

2. Regres za letni dopust - najmanj SIT 102,000.0 102,000.0
3. Povračila stroškov v zvezi z delom

- regres za prehrano - na dan SIT
- dnevnice v SIT: cela

polovična
znižana

- kilometrina (od 27.3.1998 dalje) v SIT za 1 km

537.00
3.500.00
1.750.00
1.218.00

35.94

537.00
3.500.00
1.750.00
1.218.00

35.94
4. Jubilejne nagrade pri zadnjem delodajalcu v SIT:

- za 10 let
- za 20 let
- za 30 let

53.311.0
79.967.0
106.622.0

53,845.0 57,043.0 61,308.0
80,768.0 85,565.0 91,962.0
107,690.0 114,086.0 122,616.0

5. Odpravnina ob upokojitvi najmanj SIT: 315,514.0 473.271.0
6. Solidarnostne pomoči:

- smrt delavca
- ostalo - na predlog socialne službe ali 

sindikata

157,757.0

30% pov. plače

157,757.0

30 do 60% pov.plače
7. Nadomestilo za ločeno življenje 63.103.0 63,103.0
8. Drugo

- najnižja plača (Ur. list RS št. 1/99)
- zajamčena plača od 1.1.1998 (Ur.l. 1/99)
- povprečna mesečna bruto plača (VIII-X.98)

68.223.0
39.082.0
158.774.0

68.223.0
39.082.0
158.774.0

POJASNILA:
1. Izhodiščne plače:

Vir: Tarifna priloga h KP za dejavnosti pridobivanja in predelave nekovinskih rudnin (nekovine), objavljena v Ur. listu 
RS št. 44/98, ter Tarifna priloga h KP za kemično in gumarsko industrijo Slovenije (kemija), Ur.list RS št. 9/98.

2. Regres za letni dopust:
najmanj 102.000 SIT. največ do višine povprečne plače zaposlenih v RS (v oktobru 98 znaša 1158.774 SIT), s tem, da se 
nad zneskom 110.834 SIT plačajo prispevki in razlika se šteje tudi v dohodnino.
Vir: KPD. SKPgd.

3. Povračila stroškov v zvezi z delom:
Vir: KP, Uredba o višini povračil stroškov v zvezi z delom, ki se pri ugotavljanju davčne osnove priznavajo kot odhodek.

4. Izračun nekaterih drugih osebnih prejemkov:
- jubilejne nagrade: KPD
- odpravnina ob upokojitvi: KPD (osnova povprečna bruto plača v RS za pretekle tri mesece)
- solidarnostne pomoči: osnova povprečna bruto plača v RS za pretekle tri mesece.
- ločeno življenje: najmanj 40% povprečne plače v RS za pretekle tri mesece.

5. KP za nekovine najmanj 2 plači, KP za kemijo in gumarstvo 3 plače.
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Zveza svobodnih sindikatov Slovenije organizira izobraževalna seminarja

»Pomen, vloga in načini dela 
nadzornega sveta«

Cilji: Namen programa je teoretična in praktična usposobitev za kako
vostno in odgovorno opravljanje funkcije delavskih predstavnikov v nadzornih 
svetih. Namembnost: Seminarje namenjen delavskim predstavnikom 
v nadzornih svetih gospodarskih družb, članom svetov delavcev ter 
sindikalnim funkcionarjem in strokovnim delavcem sindikatov dejavnosti, 
območnih organizacij ZSSS in Zveze. Pogoj za udeležbo na seminarju 
je članstvo v enem od sindikatov dejavnosti, ki so združeni v Zvezo svo
bodnih sindikatov Slovenije. Čas in kraj izvedbe: Seminar bo potekal 
od 2. do 3. februarja 1999 v Sindikalnem izobraževalnem centru v Ra

dovljici, Gradnikova 1.

PROGRAM SEMINARJA:
1 • dan, torek, 2. februar 1999

Uvod v seminar: Vanda Rešeta, vodja izobraževanja pri ZSSS
I. modul: POMEN IN VLOGA NADZORNIH SVETOV

~ nadzorni sveti v Sloveniji: praksa, problematika, odprta vprašanja 
~ formalnopravni okviri delovanja nadzornih svetov 
~ tipologija nadzornih svetov: velikost in strukture 
~ oačini delovanja in sestava nadzornih svetov 
~ imenovanje in odpoklic članov nadzornih svetov 
~ temeljne vloge in odgovornost nadzornih svetov pri upravljanju 
izvajalec: Leonardo F. Peklar, diplomirani pravnik in diplomant Babson Collegea 
'Z Programa za podjetniško svetovanje, strokovnjak za trg vrednostnih papirjev.
"• modul: NADZORNI SVET: RAZLIČNE INTERESNE SFERE IN NJE

GOVO DELOVANJE
~ nadzorni svet in obvladovanje strateških sprememb 
~ mteresne sfere in pozicioniranje nosilcev moči
- nadzorni svet in temeljna razmerja do uprave (ocenjevanje članov uprave), 
skupščine d. d., sveta delavcev, revizorja, sindikata
'zvajalec: prof. širne Ivanjko, strokovnjak za statusno pravo, redni profesor 
na Pravni fakulteti Maribor

2- dan, sreda, 3. februar 1999
'•• modul: NAČINI DELA NADZORNEGA SVETA (priprava člana NS na sejo) 

~ NS in organizacijska kultura: vzroki in posledice 
~ NS: skupina, team ali posamezniki 
~ lastnosti in vrednote ter vloga znanja 
~ sinhronizacija delovanja članov NS 
~ vodenje sestankov; pogajanja 
~ javno nastopanje 
~ Poslovna etika in morala 
~ Poslovni bonton
izvajalca: Marjan Peršak, specialist managementa in magister sociologije, 
strokovnjak za korporacijsko kulturo in strateški management in Bogdana Herman, 
Prof. slavistike, strokovnjakinja za poslovno komuniciranje, poslovni bonton, 
retoriko; mednarodna licenca trenerja Treninga Dale Carnegie
•V. modul: OCENJEVANJE DELA NADZORNEGA SVETA IN UPRAVE

- delavnica:
~ sinhronizacija dela NS
- samoocenjevanje dela posameznih članov NS in NS kot organa 
~ Poročanje o delu NS skupščini delničarjev
~ oblikovanje novega predloga za člane NS kot posledica ocenjevanja 
" kriteriji za ocenjevanje
~ Posebne naloge predsednika NS ob ocenjevanju 
~ mvizija poslovodenja (management auditing) kot nova oblika dela 
? komisije NS, njihova vloga in pomen
zvajalec: Leonardo F. Peklar, diplomirani pravnik in diplomant Babson Col- 
'e9ea iz programa za podjetniško svetovanje, strokovnjak za trg vrednostnih 
Papirjev.

Metode dela: predavanja, razprave, individualno in skupinsko delo, proučevanje 
Primerov, delavnice. Rok za prijavo: Prijave za seminar na izpolnjeni prijavni- 
jj' Pošljite na naslov: Zveza svobodnih sindikatov Slovenije, Ljubljana, Dalma- 

nova4, najkasneje do 25. januarja 1999. Seminar bomo izvedli, če bo 20 pr- 
lov. če bo prijav več, bomo preostale prijavljene uvrstili na naslednji seminar. 
27 n aci'a: ^ena seminarja, ki vključuje tudi obsežno strokovno gradivo, znaša 

SIT za posameznega udeleženca. Prijavnici za seminarje treba priložiti 
potrdilo o plačilu kotizacije. Kotizacijo nakažite nažR Zveze svobodnih sindikatov 

ovenije št.50101-678-47511. Na virmanu pod namen nakazila pripišite »Seminar 
IH'®klic na številko 13«. Za udeležence, ki želijo biti nastanjeni v SIC Radov
ih' tre')a t0 navesti pod ustrezno rubriko v prijavnici. Stroški bivanja in pre
dat ~ P°ravnai° v SIC (polni penzion v dvoposteljni sobi je 6550 SIT). Do
ri Jne informacije: Odgovore na dodatna vprašanja v zvezi s tem seminarjem 
te| !te Pr' Vandi Rešeta na telefonski številki 061/316-489 in pri Jožici Anžel na 

kronski številki 061/13 10 033, interna 282 ali 061/316 489.
Vodja izobraževanja pri ZSSS: 

Vanda Rešeta
javnica za seminarje bila objavljena v prejšnji številki Nove Delavske enotnosti.

»Osebnost uspešnega
pogajalca«

Cilji seminarja so: - omogočiti udeležencem, da ocenijo svoja naravna 
nagnjenja glede pogajalskih sposobnosti, svoje prednosti in pomanjklji
vosti v vlogi pogajalca, - spoznati pogajalske taktike, njihovo uporabo in 
načine izničenja njihovih učinkov, če jih uporablja nasprotna stran, - se
znaniti udeležence z možnostmi in postopki povečevanja svoje pogajal
ske učinkovitosti. Namembnost seminarja: Seminarje namenjen pred
sednikom sindikatov podjetij in zavodov, funkcionarjem sindikatov de
javnosti in območnih organizacij ZSSS ter članom svetov delavcev. Po
goj za udeležbo na seminarju je članstvo v enem od sindikatov dejavno
sti, ki so združeni v Zvezo svobodnih sindikatov Slovenije. Čas in kraj 
izvedbe: Seminar bo v četrtek, 11. februarja 1999, v Domu sindikatov, 

^Dalmatinova 4, Ljubljana, soba 16/1._______________________________

PROGRAM SEMINARJA:
Od 9.00 do 9.15 ure

Uvod v seminar: Vanda Rešeta, vodja Izobraževanja pri ZSSS
Od 9.15 do 10.30 ure

- Pomen osebnosti pogajalcev za uspešnost pogajanj
Test: Stili pogajanja (ocena naravnih nagnjenj pogajalca pri pogajanjih in nje
gov vpliv na uspešnost pogajanj). Analiza rezultatov testa.
Od 10.45 do 11.30 ure

- Koristne in škodljive lastnosti pogajalcev
Od 11.30 do 12.15 ure

- Najpogostejše napake pogajalcev
Test: Ocene nekaterih napak pogajalcev.
Od 12.15 do 13.30 odmor, od 13.30 do 15.00 ure

- Vrste in načini uporabe pogajalskih taktik
- Načini nevtralizirala učinkov pogajalskih taktik

Od 15.15 do 16.30 ure
- Uporaba moči v pogajanjih
- Uporaba laži v pogajanjih

- Odkrivanje laži- Odkrivanje laži
Od 16.30 do 16.45 ure: zaključek seminarja

Metode: Predavanje, aktivno sodelovanje udeležencev, testi o pogajalski spo
sobnosti in nagnjenjih udeležencev seminarja, razprava o rezultatih testov in 
njihovi uporabi, analiza posameznih primerov.
Strokovni izvajalec: dr. Bogdan Kavčič, univerzitetni profesor, avtor knjig: “Kako 
se uspešno pogajati” (1992) ter “Spretnost pogajanja” (1996) in številnih stro
kovnih člankov o pogajanjih.
Rok za prijavo: Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošljite na naslov:
Zveza svobodnih sindikatov Slovenije, Ljubljana, Dalmatinova 4, najkasneje 
do 3. februarja 1999. Seminar bomo izvedli, če bo 18 prijav. Če bo prijav več, 
bomo preostale prijavljene uvrstili na naslednji seminar.
Kotizacija: Cena seminarja znaša 10.000 SIT za posameznega udeleženca 
(v ceno je vključeno strokovno gradivo in osvežilni napitki). Prijavnici za se
minarje treba priložiti potrdilo o plačilu kotizacije. Kotizacijo nakažite na ŽR 
Zveze svobodnih sindikatov Slovenije št. 50101-678-47511. Na virmanu pod 
namen nakazila pripišite “Seminar VI., sklic na številko 06”.
Dodatne informacije: Odgovore na dodatna vprašanja v zvezi s tem semi
narjem dobite pri Vandi Rešeta na telefonski številki 061/316-489 in pri Jožici 
Anžel na telefonski številki 061/13 10 033, interna 282 ali 061/316 489.

Vodja izobraževanja pri Svetu ZSSS:
Vanda Rešeta

^ PRIJAVNICA za izobraževalni seminar OSEBNOST USPEŠNEGA POGAJALCA 
11. februarja 1999 v Domu sindikatov, Dalmatinova 4, Ljubljana, soba 16/1

Ime in priimek:............................................................... Datum rojstva:...........................

Izobrazba, stopnja izobrazbe:..........................................................................................

Naslov doma:......................................................................................................................

Zaposlitev:...........................................................................................................................

Naziv in naslov družbe:.....................................................................................................

- delovno mesto:.................................................................................................................

Član sindikata dejavnosti Slovenije:................................................................................
Član sveta delavcev: DA NE
Funkcije v sindikatu podjetja oz. zavoda:
Predsednik sindikata podjetja DA NE
Drugo (navedite):...............................................................................................................
Funkcije na drugih ravneh sindikalne organiziranosti

-V sindikatu dejavnosti (navedite):................................................................................

-V območni organizaciji ZSSS (navedite):...................................................................
Žig in podpis odgovorne osebe:

Kraj, , datum:
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GESLA. NAGRADNE KRIŽANKE št. 2 (14. 1.1999):

1:.....................................................................................................................

2:..........................................................................................................................................................

3:........................................................................................................................

Gesla iz današnje nagradne križanke 
napišite na označena polja, izrežite in 
pošljite nalepljene na dopisnici na naslov:
Zveza svobodnih sindikatov Slovenije - 
Svet, Dalmatinova 4, Ljubljana. Tudi 
tokrat je nagrada 5000 tolarjev, zato ne 
pozabite napisati svoj točen naslov in 
davčno številko. Upoštevali bomo pravilne 
rešitve, ki bodo prispele do ponedeljka,
25. januarja 1999.

Pravilna rešitev gesel iz 46. številke Nove Delavske enotnosti: 1. VELIKO. Z- 
OSEBNE SREČE. 3. IN VEČ PRAVIC, 4. Z4 DELAVCE. Nagrado 5000 tolarjev prej
me Dušan Kafol, Pivška 2, 6230 Postojna. Nagrado bomo poslali po pošti.

OSAMCCAl
IZHAJA VSAK PETEK! 
BOGATE NAGRADE!


